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10 jaar geleden, om precies te zijn op 3 juni 

2013, startte de Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo 

offi cieel. Het is een jubileum om trots op te zijn. 

Een gevoel dat we, afgaande op de vele mooie 

woorden en felicitaties die u in dit magazine kunt 

teruglezen, met alle stakeholders uit ons mooie 

netwerk delen. Zo stelt minister Dijkgraaf in zijn 

felicitatie (pagina 40) dat ons 10-jarig bestaan een 

‘mijlpaal is om bij stil te staan’. ‘Het netwerk heeft 

zijn naam waargemaakt: mbo-scholen onderling 

verbinden, zodat ze kunnen samenwerken, expe-

rimenteren en van elkaar leren. Dit alles om de 

kwaliteit van het mbo-onderwijs te behouden en 

te verbeteren’, aldus de minister. Het zijn woor-

den die ons doen gloeien van trots.

In 10 jaar is er veel gebeurd in en om het Kwa-

liteitsnetwerk mbo. De ontwikkeling van de 

‘instellingsaudit’ aan de hand van een beoorde-

lingskader met zes kwaliteitsstandaarden en vijf 

kwaliteitsprofi elen naar de ontwikkelingsgerichte 

instellingsdialoog bijvoorbeeld. Het Referentie-

waardentraject. Het pionierende werk van de 

werkgroepen en de ambassadeurs, die de weg 

voorbereidden voor de coalities die jaar in jaar uit 

praktische oplossingen voor het mbo-onderwijs 

ontwikkelen. En al die waardevolle jaarconfe-

renties, tafels en trainingen! We hebben samen 

enorm veel bereikt. Maar de reis die we maken is 

nog lang niet ten einde. Laten we als sector blijven 

werken aan de kwaliteit van ons onderwijs!

Als bestuur van de jarige stichting wensen we u 

veel bladerplezier, 

Mare Riemersma-Diephuis (voorzitter)

Jan Pieter Janssen

Marloes de Vries

Karina Visscher

Peter de Vries
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‘Heden, drie juni tweeduizend dertien verschijnt voor mij, mr. Saskia Laseur-

Eelman, notaris te Amsterdam: mevrouw mr. Anna Henriëtte Mars […], in deze 

blijkens aan te hechten volmachten handelend als schriftelijke volmacht van de 

heer Eduard van den Berg […], de heer Hans George Lucien Marie Camps […], de 

heer Theo Machiel Douma […], de heer Petrus Theodorus Wilhelmus Hermanus van 

Summeren […] en mevrouw Catharina Gertrudis Wilhelmus Gemma Oirbons […] 

hierna tezamen te noemen: de “Oprichters”.’ Met deze woorden, afkomstig uit de 

Akte van Oprichting, startte de Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo offi cieel. Tien jaar 

later blikken we terug met twee stuurgroepsleden van het eerste uur: Ed van den 

Berg en Peer van Summeren. 

Hoe het begon...
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2013 is een memorabel jaar 

in vele opzichten. Het is het jaar 

van de troonswisseling, van de dood 

van een held (Nelson Mandela), van een 

rampzalige tyfoon op de Filipijnen, een verwoes-

tende burgeroorlog (Syrië) en een bomaanslag tijdens 

de marathon van Boston. Het jaar ook van de 100ste 

Tour de France en een Champions Leaguefi nale met 

oranje franje (Robben tikt in de 88ste minuut de enige 

goal binnen). We luisteren naar ‘Wake Me Up’ van 

Avicii (dan nog springlevend) en naar zowat alles wat 

Pharrell Williams inzingt. We bezoeken de bioscoop 

voor La Grande Bellezza en Iron Man 3. 

Focus op vakmanschap, aandacht voor 
kwaliteitsborging
De wereld draait ondertussen gewoon door. Ook wat 

betreft het middelbaar beroepsonderwijs. Scholen, 

het bedrijfsleven, SBB en de kenniscentra zijn in het 

kader van het Actieplan Focus op Vakmanschap druk 

bezig de bestaande kwalifi catiestructuur te herzien en 

het onderwijs beroepsgerichter te maken. In het nieu-

we regeerakkoord (Rutte II volgt Rutte I op) wordt 

250 miljoen euro extra aan het mbo beloofd; de eisen 

voor de onderwijstijd (de zogeheten 1.000-urennorm) 

worden versoepeld. Verder is ‘kwaliteitsborging’ een 

heet hangijzer. De Inspectie van Onderwijs brengt in 

april 2013 haar jaarlijkse De Staat van het Onderwijs 

uit en stelt in dit onderwijsverslag dat slechts een 

derde van de bekostigde instellingen in staat blijkt om 

de basiskwaliteit van de opleidingen te borgen zoals 

de Wet educatie en beroepsonderwijs voorschrijft. 

De geboorte van de Stichting Kwaliteits-
netwerk mbo
Een aantal sleutelfi guren uit het mbo besluit in actie 

te komen. Ze vertegenwoordigen een toen nog 

 beperkt deel van de instellingen voor beroepsonder-

wijs en volwasseneducatie in Nederland en hebben 

de afgelopen jaren een netwerk opgebouwd dat zich 

richt op de onderwijskwaliteit van deze instellingen. 

Ze vatten het idee op om het netwerk ook op juridi-

sche wijze vast te leggen. Als stichting kan het net-

werk dan ook als zelfstandige organisatie optreden 

en heeft zo meer slagkracht. De geboortenaam is snel 

bedacht: de Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo. 

De stichting heeft als doel om ‘bij te dragen aan het 

verbeteren van de kwaliteit van bekostigde instellin-

gen voor middelbaar beroepsonderwijs en volwasse-

neducatie in Nederland (BVE-instellingen) en het door 

hen gegeven onderwijs’ en aan het ‘op instellings-

niveau borgen van de kwaliteit en de kwaliteitszorg’, 

aldus de oprichtingsakte. Verder maakt de stichting 

zich sterk voor de bevordering van de onderwijskwa-

liteit, deskundigheidsbevordering en kennisdeling 

op het gebied van kwaliteit en kwaliteitsborging. Het 

geeft op ‘transparante wijze inzage in de kwaliteit van 

het onderwijs binnen de BVE-sector’ en draagt bij aan 

‘effi ciënt beheer met betrekking tot zowel de interne 

als de externe verantwoording’. In de oprichtingsakte 

staat ook al omschreven hoe de stichting deze doelen 

wil verzilveren. Kernwoorden hierbij zijn inmiddels 

bekende pijlers van het Kwaliteitsnetwerk: audit & 

monitoring, kennisbijeenkomsten & kwaliteitsconfe-

renties en een internetplatform met informatie over 

kwaliteitsonderwerpen.

Enorme stappen
'We zaten tien jaar geleden in een periode dat het 

mbo redelijk onder vuur lag', vertelt Ed van den Berg, 

een van de oprichters van het Kwaliteitsnetwerk mbo 

‘We wilden minder afhankelijk worden 

van externe prikkels en vanuit de  sector 

zelf sturing geven aan kwaliteit.’

de start
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en tot 2018 bestuurslid. 'Dat was de aanleiding om 

samen te komen en na te denken over de verbetering 

van de kwaliteit van het mbo-onderwijs. We wilden 

minder afhankelijk worden van externe prikkels en 

vanuit de sector zelf sturing geven aan kwaliteit. Als ik 

nu terugkijk vind ik dat de hele sector daarin enorme 

stappen heeft gezet.'

Van concurreren tot samenwerken
In het begin waren nog maar enkele onderwijsinstel-

lingen aangesloten bij het Kwaliteitsnetwerk mbo. 

‘Wij zijn onze collega-bestuurders van andere mbo’s 

gaan verleiden om lid te worden van het netwerk’, ver-

telt Ed. ‘In de beginfase was dat niet makkelijk. Er was 

terughoudendheid bij bestuurders. Roc’s waren toen 

nog echte concurrenten van elkaar. Maar in het Kwa-

liteitsnetwerk wilden we juist samenwerken, leren 

van elkaar en de kwaliteit van het hele mbo-onderwijs 

verbeteren. Dat vroeg om een fl inke verschuiving. Als 

je nu kijkt naar het grote aantal deelnemers binnen 

het netwerk, is dat gelukt. Zelfs niet-gesubsidieerde 

onderwijsinstellingen zijn lid.’

Drijvende krachten
‘Theo Douma, voorzitter van het Kwaliteitsnetwerk in 

de eerste jaren, is in die tijd echt een drijvende kracht 

geweest’, herinnert Peer van Summeren zich. Peer 

heeft net als Ed een lange staat van dienst in bestuur-

lijke functies in het mbo en was ook betrokken bij de 

oprichting van het Kwaliteitsnetwerk mbo. ‘Theo had 

enorm veel kennis over kwaliteitszorg. En met elkaar 

hadden we de wens om de omschakeling te maken 

naar denken vanuit kwaliteit. Hoe wordt kwaliteit 

onderdeel van de cultuur van een onderwijsinstelling? 

Instrumenten zoals de PDCA-cyclus, daar werkten 

we nog niet structureel mee binnen het onderwijs. 

Over die thema’s gingen de eerste gesprekken van het 

Kwaliteitsnetwerk.’

Van pionieren naar professionaliseren
Na het vertrek van Theo Douma werd Bert Beun, 

toenmalig bestuursvoorzitter bij het Deltion College, 

voorzitter van het Kwaliteitsnetwerk mbo. ‘Wij zaten 

nog een beetje in de pioniersfase’, vertelt Peer. ‘Bert 

heeft dit weten om te zetten naar een nog profes-

sionelere organisatie. Onze positie in de sector werd 

steviger. Dat is zeker de verdienste van Bert; hij gaf de 

vervolgfase een extra versnelling mee.’

Kijken tot in de keukenkastjes
‘De grootste omslag kwam toen instellingen vanuit 

het Kwaliteitsnetwerk mbo audits bij elkaar gingen 

doen’, vervolgt Peer. ‘In zo’n audit kwam een “vreem-

de” bestuurder van een andere instelling bij jou in de 

keuken kijken. Zelfs tot in de keukenkastjes. De open-

heid die daar ontstond, heeft echt enorm geholpen 

om te laten zien dat je ook van elkaar kan leren. En 

dat het Kwaliteitsnetwerk daar een goed platform 

voor is.’ Ook Ed zag hoe waardevol dit was: ‘De audits 

die we bij elkaar uitvoerden hadden geen traditioneel 

karakter. Het was geen lijst waarop je aankruist wat er 

allemaal niet goed is. Het is een vorm van waarderend 

auditen. Je kijkt samen met een andere bestuurder 

in welke ontwikkelingsfase jouw school zit. En welke 

stappen je nog kunt maken om te verbeteren.’

Volwaardige gesprekspartner
Tegenwoordig staan de audits binnen het Kwaliteits-

netwerk mbo bekend als de instellingsdialoog. ‘Het 

is nu gewoon een kwestie van gezond verstand dat je 

om de paar jaar meedoet aan een instellingsdialoog’, 

legt Peer uit. ‘Nieuwe bestuurders zien dit inmiddels 

als een standaard instrument dat binnen het mbo 

gebruikt wordt en waar ze als vanzelfsprekend aan 

mee doen.’ Ed vult aan: ‘Door de instellingsdialogen 

werden we als Kwaliteitsnetwerk na verloop van tijd 

ook een meer volwaardige gesprekspartner voor het 

ministerie en de inspectie. We konden als sector laten 

zien dat we zelf veel meer grip kregen op kwaliteit. 

Dat werd door andere partijen serieus genomen.’

Onafhankelijkheid
Een belangrijk thema in de beginjaren van het Kwali-

de start

‘We konden als sector laten zien 

dat we zelf veel meer grip kregen 

op kwaliteit. ’
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teitsnetwerk mbo was de autonomie van het netwerk. 

Peer: ‘We stelden onszelf de vraag hoe nauw verbon-

den we moesten zijn aan de MBO Raad. Kwaliteit was 

ook daar een thema. Maar toch vonden we dat het 

netwerk een andere positie moest innemen.’ Ook Ed 

herinnert zich de discussies over de zelfstandigheid 

van het Kwaliteitsnetwerk mbo. ‘We hebben onze on-

afhankelijkheid altijd hoog in het vaandel gehad. We 

wilden uit het politieke domein blijven. Daar speelden 

andere belangen dan wat wij met het Kwaliteitsnet-

werk voor ogen hadden. Wij wilden bezig zijn met de 

eigen regie van de sector op het thema kwaliteitszorg. 

Vanuit onze onafhankelijke positie konden we die 

rol goed invullen. Natuurlijk bleven we daarbij wel 

samenwerken met andere partijen binnen het mbo.’

Kwetsbaar opstellen
Het Kwaliteitsnetwerk heeft volgens Ed en Peer een 

belangrijke bijdrage geleverd aan de openheid van de 

mbo-sector. ‘Toen ik ooit begon in het mbo sprak je 

nooit over de zwaktes van je eigen onderwijsinstel-

ling’, vertelt Peer. ‘Inmiddels is het heel normaal om 

met bestuurders van andere instellingen te bespreken 

welke dilemma’s er spelen. En dankzij het Kwali-

teitsnetwerk is jezelf kwetsbaar opstellen nu ook 

normaal in andere lagen van de instellingen. Want ook 

kwaliteitszorgmedewerkers delen ervaringen en vra-

gen elkaar om hulp. Daardoor is het netwerk enorm 

verreikend.’ Ed is het met Peer eens. ‘We maken nu 

veel meer zichtbaar hoe we ervoor staan. We doen 

als sector minder aan window dressing. We laten niet 

alleen maar de goede dingen zien. Onderwijsinstel-

lingen geven zelf aan waar ze nog niet sterk genoeg in 

zijn en gaan daarmee aan de slag. Als ik naar de tijdlijn 

van de afgelopen tien jaar kijk, dan zie ik dat we elke 

keer wat verder kwamen. Het is onmogelijk om alle 

wensen in één keer te realiseren. Maar ten opzichte 

van de situatie in 2013 zijn er enorme stappen gezet. 

En er zit nog steeds veel beweging in het Kwaliteits-

netwerk en de sector. Dat is echt heel erg goed.’

Waarde voor de toekomst
Ook voor de komende jaren zien zowel Ed als Peer 

een rol weggelegd voor de Stichting Kwaliteitsnet-

werk mbo. ‘Verantwoording in de vorm van met elkaar 

meekijken en meedenken, daar was het netwerk in 

mijn ogen de eerste in’, zegt Peer. ‘Laten we het ook in 

de toekomst vooral hebben over hoe een onderwijs-

instelling er echt voor staat. Inmiddels zijn bestuur-

ders zo open en transparant dat ze daar eerlijk over 

vertellen.’ Dat heeft ook Ed de afgelopen tien jaar 

gezien: ‘Natuurlijk heb je doelstellingen als onderwijs-

instelling. Maar het is een illusie om te denken dat je 

al die doelstellingen in een keer kan realiseren. Het 

terugblik

'Er zit nog steeds veel beweging in het 

Kwaliteitsnetwerk en de sector. Dat is 

echt heel erg goed.'

is veel belangrijker dat je oorzaken kan duiden als je 

een doelstelling niet haalt. Dat versterkt het lerend 

vermogen van je organisatie. Het Kwaliteitsnetwerk 

draagt hier nog steeds aan bij. Vanuit die context 

blijven we als sector werken aan de kwaliteit van ons 

onderwijs.’  ●
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Sinds september 2022 vinden in het project Referentiewaarden Kwaliteit MBO proef-

tuinen plaats in het mbo. Scholen experimenteren hierin met het gedachtegoed Referen-

tiewaarden. Dit gedachtegoed biedt een integrale kijk op toekomstgerichte kwaliteit en is 

uitgewerkt in een concreet model – het Referentiewaardenmodel – en dialogische werk-

vormen. Als het model zo werkt als beoogd, brengt het de kwaliteit van het onderwijs 

in kaart en kan het deze versterken. Daarnaast kan het Referentiewaardenmodel het 

ministerie van OCW en de Onderwijsinspectie meer ruimte bieden voor proportioneel 

toezicht. Een ontwikkeling die past bij een zelfbewuste en dynamische sector. 

Proeven aan een 
         eigen kwaliteitsmodel
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Het mbo ontwikkelt zich steeds meer tot een 

centrale speler in het regionale of sectorale 

netwerk van arbeidsmarkt en economie. De 

mbo-sector neemt dan ook zijn verantwoor-

delijkheid in tijden van toenemende dynamiek 

op het gebied van werk en samenleving. Vanuit 

de ecosysteemgedachte dat de arbeidsmarktuit-

dagingen en grote maatschappelijke vraagstukken 

van vandaag en morgen alleen gezamenlijk aangegaan 

kunnen worden, werken mbo-instellingen nauw sa-

men met hun studenten, werkgevers en andere stake-

holders. In co-creatie ontwikkelen teams een fl exibel 

aanbod van opleidingen en leerroutes. Een aanbod 

dat studenten in staat stelt te versnellen, vertragen, 

verbreden en verdiepen en tegelijkertijd toegespitst 

is op de specifi eke huidige én toekomstige behoeften 

van de regio of branche. Dit vraagt om afstemming, 

wendbaarheid, veel lerend vermogen van de onder-

wijsprofessionals en – last but not least – permanente 

aandacht voor kwaliteitszorg en -borging. Dat is 

immers de basis van elk leerproces en de belangrijkste 

bouwsteen voor een sterk imago. 

Toekomstbestendige kwaliteitszorg
Het gedachtegoed Referentiewaarden biedt een 

integrale kijk op toekomstgerichte kwaliteit, zowel 

op sector, instellings- als teamniveau. Het is gericht 

op het versterken van regie en eigenaarschap, de ho-

rizontale en verticale dialoog, vertrouwen en reken-

schap. Hiervoor is een model ontwikkeld: het Refe-

rentiewaardenmodel. In de proeftuinen wordt met dit 

model en met dialogische werkvormen geoefend. Het 

model beoogt een gezamenlijke taal en denkkader te 

bieden, voorzien van concrete aangrijpingspunten om 

met elkaar in gesprek te gaan over ambities (op instel-

lings- en teamniveau), standaarden en vermogens die 

nodig zijn om doelen te realiseren. In het Referentie-

waardenmodel is een essentiële rol toebedeeld aan 

teams, studenten, instellingen/bedrijven en andere 

stakeholders. Het biedt tevens een stevig fundament 

voor rekenschap. De teams en de instellingen leggen 

verkregen inzichten in zelfevaluaties vast. Deze 

bieden steun om tot verbetering te komen én bieden 

bouwstenen voor rekenschap. Een extern panel met 

deskundigen en (regionale) stakeholders kan met het 

referentiewaardenmodel

Referentiewaardenmodel als kader en de zelfevalua-

ties als basis in dialoog met de instelling tot waarde-

ring van de kwaliteit komen.

In dialoog 
De MBO Raad trekt samen op met het Kwaliteitsnet-

werk mbo bij het werken aan toekomstbestendige 

en duurzame kwaliteit van het mbo. Belangrijke 

stap hierbij is het doorontwikkelen van de gedeelde 

visie op kwaliteit. Deze visie is de basis voor het 

Referentiewaardenmodel [zie de korte toelichting 

verderop in dit artikel] en geeft de instellingen en de 

teams concrete handvatten om de kwaliteit verder te 

versterken. ‘Hiervoor gaat de instelling met studen-

ten, het regionale werkveld en alle andere denkbare 

stakeholders de dialoog aan over de kwaliteit van het 

onderwijs: hoe zorgen we voor wendbaar beroepson-

derwijs dat voortdurend actuele leerroutes van goede 

kwaliteit biedt?’, vertelt Henny Morshuis, projectlei-

der en een van de ‘architecten’ van het Referentie-

waardenmodel. ‘We laten elkaar zien waar we staan, 

zijn daar transparant in en willen aan onze stakehol-

ders rekenschap geven. Zo komen we gezamenlijk 

verder. Met name de betrokkenheid van de student en 

het werkveld is hierbij van onmisbare waarde.’

Proeftuinen
In het jubileumjaar van het Kwaliteitsnetwerk en het 

daaropvolgende schooljaar wordt het Referentie-

waardenmodel bij circa 30 instellingen in de praktijk 

getoetst. ‘We oefenen met instrumenten die passen 

bij het Referentiewaardengedachtegoed, zoals de 

peerreview, kwaliteitstafels, panels en ander werk-

vormen’, vertelt Henny. ‘De proefperiode is bedoeld 

om het model werkbaar en werkzaam te maken. Veel 

‘We laten elkaar zien waar we staan, 

zijn daar transparant in en willen aan 

onze stakeholders rekenschap geven’
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mbo-instellingen en onderwijsteams zijn intrinsiek 

gemotiveerd om de kwaliteitsborging van het onder-

wijs nog beter te regelen.’ Tot medio 2024 wordt het 

model op basis van de proeftuinervaringen dooront-

wikkeld. Eind 2024 vindt de besluitvorming plaats 

over of en hoe de sector het model omarmt. 

Draagvlak, vrijheid & variëteit
Adviseur Jeanette Toeter heeft inmiddels diverse 

proeftuinen begeleid. Zij is een oudgediende bij het 

Kwaliteitsnetwerk mbo. Ze startte als secretaris van 

de instellingsdialogen en werd hiervan later voorzit-

ter. Die rol komt haar nu goed van pas. ‘Bij deze instel-

lingsdialogen maken we gebruik van het dialoogmo-

del. Dat doen we al een tijdje, zoals we ook al langere 

tijd geen oordeel inclusief boodschappenlijstje met 

verbeterpunten geven. Het werkt veel prettiger in een 

dialoog. Een team weet vaak goed wat verbeterd kan 

worden. De uitdaging is om samen uit te vinden aan 

welke knoppen te draaien valt. Als het team aan zet 

is, is er gelijk draagvlak. Ook in termen van belangrijk-

heid en haalbaarheid heb je dan een voorsprong. Dat 

is nu doorontwikkeld in het Referentiewaardenmodel. 

En dat brengt ons op de proeftuinen. Het verschilt 

per school wat precies mijn taak als begeleider is. De 

school bepaalt zelf hoe zij de proeftuin inricht. Wel 

moet er geoefend worden met (het gedachtegoed 

van) het Refentiewaardenmodel. Er is heel veel vrij-

heid. Ik zie dan ook heel veel variëteit. Sommige teams 

organiseren alles helemaal zelf. Ik ben dan vooral 

toeschouwer, zeker als ze ook nog zelf het rapport 

opstellen. Andere teams kennen het Referentiewaar-

denmodel niet of nauwelijks en gaan ervan uit dat ik 

hen daarin meeneem.’ 

Professionaliseringsslag vraagt om nieuwe 
werkvormen
Onlangs rondde Jeanette haar begeleiding bij de 

proeftuinen van ROC van Twente af. ‘Dit ROC was al 

bezig met een nieuwe vorm van audits’, vertelt ze. ‘De 

oude, inspectieachtige manier van audits heeft zeker 

veel opgeleverd, maar de sector is toe aan een nieuwe 

vorm. Mbo-instellingen als ROC van Twente heb-

ben een fl inke ontwikkelslag gemaakt. Daar past het 

oude model van “Ik kom jou wel even vertellen hoe je 

ervoor staat” niet meer bij. Want scholen weten dat 

zelf ook wel en hebben geen auditor nodig om dat te 

vertellen. De uitdaging als het om kwaliteitszorg gaat 

is veel meer om dóór te ontwikkelen, de kwaliteit naar 

een nog hoger plan te tillen. Het gaat erom te komen 

tot het echte gesprek over kwaliteit, ook met interne 

en externe stakeholders. Het betrekken van studen-

ten en het werkveld is essentieel. Op welke manier 

dan ook. Ik merk bij de proeftuinen dat dit laatste 

nog de nodige aandacht vraagt. We hebben als teams 

en sector veel contact met studenten en werkveld, 

maar vooral in evaluatieve zin. We vragen hen om hun 

mening en wat er beter moet. Maar we betrekken hen 

nog te weinig bij ontwikkeling en oplossingen. Scholen 

omarmen meteen de peerreview en de kwaliteitsta-

fels, maar het is nog niet vanzelfsprekend daarbij ook 

de schil van stakeholders uit te nodigen om mee te 

denken. We leren in de proeftuinen inmiddels wel hoe 

we dat het beste kunnen doen, want de ervaringen die 

we ermee hebben opgedaan zijn unaniem positief.’

Andere dynamiek
ROC van Twente heeft de stap naar het stimuleren 

van 'het lerende gesprek over kwaliteit' al vier jaar 

geleden gezet. Het Referentiewaardenmodel en de 

daarbij behorende proeftuin sluiten hierop als een 

zwaluwstaart aan. Bij Vonk, waar Jeanette ook een 

proeftuin begeleidt, is de uitgangssituatie geheel an-

ders. Vonk is de fusienaam van het voormalige Clusius 

College en ROC Kop van Noord-Holland. Jeanette: 

‘Hun proeftuin kent een hele andere dynamiek. Cen-

trale vragen hier zijn hoe Vonk de audits gaat inrich-

ten en hoe het Referentiewaardenmodel daaraan kan 

bijdragen. Bij ROC van Twente staat niet het gebruik-

te kader centraal, maar het goede gesprek, over kwali-

teit.’ De vermogens – aan welke knoppen kan het team 

referentiewaardenmodel

‘De oude, inspectieachtige manier van 

audits heeft veel opgeleverd, maar de 

sector is toe aan een nieuwe vorm'
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draaien? – uit het Referentiewaardenmodel bleken 

daarbij helpend. ROC van Twente heeft in de proef-

tuin ook een panelreview georganiseerd. Een extern 

panel van deskundigen en (regionale) stakeholders is 

in dialoog gegaan met het ROC op basis van het Refe-

rentiewaardenmodel en de opgestelde zelfevaluaties 

en heeft de kwaliteit op instellingsniveau beoordeeld. 

Deze werkwijze leidde tot een geslaagde panelreview, 

aldus de betrokkenen bij ROC van Twente.

De uitgangssituatie zegt overigens niets over de mate 

van proactiviteit en daadkracht van de teams, weet 

Jeanette uit eigen ervaring. ‘Bij Vonk ging een proef-

tuin heel specifi ek over de vraag welke kant zij op 

willen gaan met hun studiebegeleidingslessen. In deze 

proeftuin had het team de touwtjes stevig in handen. 

Zo was er vooraf al een onderzoek onder hun studen-

ten gehouden – een slimme manier om studenten bij 

kwaliteitszorg te betrekken. Het is een mooie opmaat 

om daarna een peerreview of kwaliteitstafel – of een 

fl uïde tussenvorm – te organiseren.’

Peerreviews: waardevolle gesprekken
Uit de tot nu toe gehouden proeftuinen blijken de 

instrumenten als peerreview en de kwaliteitstafel 

veel meerwaarde te hebben. Maar dan moet het wel 

eerst georganiseerd worden. ‘Het is een logistieke 

uitdaging, zeker als je teams van twee verschillende 

opleidingen bij elkaar aan tafel wilt krijgen. Je moet 

het ver van tevoren plannen en bijvoorbeeld een geza-

menlijke studiedag afspreken. Dat is praktisch moeilijk 

te regelen. Maar als het lukt, is het heel inspirerend en 

helpend. Zelfs als twee teams helemaal geen inhoude-

lijke raakvlakken hebben, is het nog interessant. Ik had 

laatst een peerreview met een team van de opleiding 

Fietstechniek en een team van Bouw. Best verschil-

lend, maar het leverde wel een mooi, waardevol 

gesprek op. Er zijn altijd gemeenschappelijke haakjes. 

Zo’n gesprek nodigt ook uit tot openheid. Ik zit dan 

weliswaar als gespreksleider aan tafel, maar eigenlijk 

gaan dergelijke gesprekken als vanzelf.’

Ontspanning en interesse
Inmiddels heeft Jeanette een aantal proeftuinen 

achter de rug en nog een aantal voor de boeg. ‘Ik zie 

steeds meer ontspanning komen in het veld. Waar de 

scholen eerst nog enigszins met angst en beven het 

Inspectiebezoek tegemoet zagen, is er nu een veel 

relaxtere houding: we weten zelf ook wel wat onze 

zwakke plekken zijn, dus laten we het daar eens over 

hebben en kijken hoe we het oplossen. Ik merk dat 

het gesprek als vanzelf tot stand komt en dat er dan 

allerlei bruikbare ideeën en waardevolle inzichten 

worden gedeeld. Bij de gesprekken zit iedereen druk 

te schrijven – iets wat ik bij audits nooit zie gebeuren. 

Afspraken worden gelijk gemaakt. Mensen zoeken 

elkaar veel sneller op. Na een gesprek ken je elkaar 

beter en is het veel gemakkelijker om elkaar met een 

vraag te bellen. En wat ook mooi is: dat scholen zoveel 

‘Bij de gesprekken zit iedereen druk 

te schrijven – iets wat ik bij audits 

nooit zie gebeuren.’

interesse tonen in elkaar. Hoe doen jullie dat nou met 

die proeftuin? Mag ik eens meekijken? De deuren 

staan open. Er zijn nu echt veel scholen die actief 

meedenken over het Kwaliteitsnetwerk.’ 

Dichter bij het onderwijs
‘Ik vind dat geweldig’, vervolgt Jeanette. ‘Net als het 

gegeven dat de mensen van Onderwijs & Kwaliteit 

nu veel dichter bij het onderwijs staan. Normaliter 

komt er een auditor en belandt er daarna een rapport 

op het bureau van O & K. Dan weet je als kwaliteits-

zorgmedewerker iets over het reilen en zeilen bij, ik 

noem maar wat, de Verpleegkunde-opleiding. Maar 

met deze vorm van onderzoeken met elkaar ben je ge-

woon bij het gesprek aanwezig. Sterker nog: vaak heb 

je al vooraf gesprekken gevoerd over de onderwerpen 

waarmee het onderwijsteam worstelt. Dan weet je 

eigenlijk al heel goed hoe het ervoor staat in het team. 

Het gesprek komt dan ook veel gemakkelijker op gang. 

De school hoeft van tevoren ook geen team voor te 
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dragen voor een audit, simpelweg omdat dat zo afge-

sproken is. Het gaat erom dat de interventie – want 

dat is zo’n gesprek in feite – het team iets oplevert. 

Waarbij de bij het team betrokken onderwijskundige 

veel vrijheid heeft de interventie zo in te vullen dat 

het team er daadwerkelijk baat bij heeft. Die kan dan 

bijvoorbeeld, zoals bij Vonk gebeurde, voorafgaande 

aan het gesprek input ophalen bij studenten over hoe 

zij over studiebegeleiding denken. Of een rapportage 

verzorgen. Dat is toch heel wat anders dan het open-

trekken van allerlei laatjes om de juiste stukken aan 

de auditor voor te leggen. Want dan ben je vooral voor 

de ander bezig, in plaats van met je eigen proces.’ 

Vanuit eigenaarschap 
‘Het gaat teams erom iets beter, effi ciënter of – ook 

een doel – leuker te maken. En natuurlijk willen ze 

hierover het gesprek aangaan met de studenten 

en het afnemend werkveld. Op die manier werken 

aan kwaliteitszorg geeft een totaal andere beleving. 

Teams voelen zo veel meer eigenaarschap. Dat leidt 

ook aan de voorkant tot energie naar de goede 

dingen. Het Referentiewaardenmodel en de proeftui-

nen fungeren als vliegwiel om structureel het goede 

referentiewaardenmodel

gesprek te voeren en dit ook vast te leggen. Het is 

echt een professionaliseringsslag en voor sommige 

docententeams nog zeker geen gesneden koek. Het 

ene team is hier verder mee dan het ander.’

Beweging
De proeftuinen duren nog tot medio 2024. ‘De 

proeftuinen maken deel uit van een groter geheel. En 

in dat geheel verwacht ik veel beweging. Wat gaan we 

precies doen in de sector? Hoe pakken we onze eigen 

regie op het gebied van kwaliteit? Hoe verhouden wij 

ons tot de Inspectie en andersom? Wat gaan we doen 

als Kwaliteitsnetwerk en hoe zetten we onze instru-

menten in? Dat moet allemaal nog uitkristalliseren. Al 

zal er nooit één enkele aanpak voor alle teams uitrol-

len. Zo divers als het mbo is, zo divers is ook de manier 

waarop je met het Referentiewaardenmodel om kunt 

gaan. Ik hoop eigenlijk vooral dat ieder team in elke 

school nadenkt over wat voor hen nou een interessant 

gesprek zou zijn. En hoe zij dat kunnen vormgeven. 

Wie zitten er dan aan tafel? Over welk onderwerp 

gaat het? Waarmee is het team geholpen? En dat de 

Inspectie het model, dat ons eigen kwaliteitskader is, 

eveneens omarmt en tegelijkertijd een oordeel kan 

blijven geven over wat nou goed onderwijs is en wat 

niet. Hoe verdere ontwikkelingen gaan en hoe dan de 

verhoudingen worden, is zeker spannend. We gaan 

een boeiende tijd tegemoet!’ ●

‘Dat is toch heel wat anders dan het 

opentrekken van laatjes om de juiste 

stukken aan de auditor voor te leggen’
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Het model is een instrument om het goede gesprek 

over de kwaliteit van het onderwijs en leren te 

faciliteren en te stimuleren. Ook voorziet het in de 

mogelijkheid voor het bieden van rekenschap. In het 

gesprek komen vier kijkrichtingen of perspectieven 

aan bod:

• Van Ambitie naar Opbrengsten

• Vanuit de Standaarden

• Vanuit de Relatie met de omgeving

• Vanuit de Vermogens

Het model is ontworpen op 3 niveaus: de leerroute 

(teamniveau), het portfolio (instellingniveau) en op 

sectorniveau. We focussen bij deze toelichting op het 

‘leerroute’-niveau; dit vormt de basis en bevindt zich 

het dichtst bij het onderwijs zelf. 

Het model is als volgt opgebouwd: 

•  Centraal staat de leerroute die de student door-

loopt. Het team ontwerpt zo’n leerroute vanuit een 

bepaalde ambitie, waaraan doelen zijn gekop-

peld. Deze ambities geven richting aan het gehele 

onderwijs en passen bij de ambitie van de gehele 

instelling. Rechts staan de gewenste (leer)op-

brengsten. Dit zijn enerzijds kwantitatieve meet-

bare opbrengsten en anderzijds meer kwalitatieve 

merkbare en bespreekbare opbrengsten. 

•  De pijlen staan voor verbinding en dynamiek zowel 

binnen de instelling als daarbuiten. Onderwijs 

vindt altijd plaats in coproductie met de (regionale) 

arbeidsmarkt en beweegt zich in de context van 

de samenleving. Deze omgeving stuurt en onder-

steunt de leerroute. 

•  Om de kwaliteit van het onderwijs specifi ek te 

maken zijn er vier standaarden : de onderwijsdo-

meinen Begeleiding, Leerproces, Leeromgeving en 

Toetsing & Afsluiting. 

•  Bovenaan in het schema zijn de ‘vermogens’ 

gepositioneerd: het responsief-, professioneel-, 

organisatie- en realisatievermogen. Vermogens 

zijn de knoppen waaraan je kunt draaien om de 

kwaliteit te verbeteren. 

De kracht van het model zit in:

•  De toekomstbestendigheid om blijvend actueel, 

kwalitatief mbo-onderwijs mogelijk te maken 

•  Het fundament van de onderliggende waarden: ei-

genaarschap, dialoog, ontwikkeling, rekenschap, 

vertrouwen en continuïteit

•  Het verkregen inzicht in waar het team staat op 

belangrijke kwaliteitsgebieden (standaarden) 

en de handvatten (vermogens) voor blijvende en 

adequate ontwikkeling en verbetering.

Een korte toelichting op de werking van het model
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De peerreview wordt door het Kwaliteits-

netwerk mbo steeds vaker ingezet om 

het goede gesprek over kwaliteitszorg en 

-borging te houden. Begrijpelijk, want het 

levert veel op, stellen Rinske Stelwagen en 

Eveline Rijnen die namens het Kwaliteits-

netwerk de afgelopen jaren diverse peer-

reviews begeleidden. 

De peerreview is een vorm van collegiaal leren: 

peers (gelijken) geven elkaar bij een speciaal hiervoor 

georganiseerde bijeenkomst onderlinge feedback met 

kwaliteitsverbetering van het werk als oogmerk. Bij 

het Kwaliteitsnetwerk gebeurt dit in een gesprek tus-

sen ‘peers’ van verschillende opleidingen binnen een 

school of van twee of meerdere onderwijsinstellingen. 

Leren van elkaar staat hierbij centraal. Daarbij houden 

de peers elkaar een spiegel voor. Dat gebeurt onder 

begeleiding van procesbegeleiders van het Kwaliteits-

‘Stap uit de waan van de
         dag en leer van elkaar’

netwerk, zoals Rinkse en Eveline. Feedback gaat over 

en weer, net als inzichten en ideeën. De peers delen 

twijfels én tips, do’s én don’ts.

Elkaars taal spreken
‘Mensen vinden het heel fi jn om echt de diepte in te 

gaan over hun werk en de kwaliteit van hun werk’, ver-

telt Rinske. ‘Ze spreken elkaars taal’, vervolgt Eveline. 

‘Ze herkennen elkaars uitdagingen, kansen en wat er 

speelt in het mbo. Op welke instelling je ook werkt.’

Stevige noten kraken
Rinske heeft gemerkt dat er stevige noten gekraakt 

kunnen worden in een peerreview, zonder dat het 

pijnlijk of vervelend wordt. ‘De mensen luisteren 

in zo’n sessie echt naar elkaar. Dan ontstaat er een 

veilige sfeer waarin je kritisch naar elkaar kunt zijn. 

Dat wordt van elkaar geaccepteerd. Dat maakt een 

peerreview anders dan bijvoorbeeld een audit. Dan 

komt er een externe club die je gaat vertellen wat je 

goed of fout doet. Bij een peerreview gebeurt dat in 

feite ook, maar doordat je onder gelijken bent, is de 

perceptie anders.’ 
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Feedback in carrouselvorm
‘We zijn zo’n zes jaar geleden begonnen met de 

peerreviews, als aanvulling op de instellingsdialogen’, 

vertelt Eveline. ‘We brachten toen een aantal on-

derwijsteams van een opleiding bij elkaar. Dit ging in 

carrouselvorm: vijf teams gingen bij elkaar op bezoek. 

Het enthousiasme was groot: de teams vonden het 

leuk én leerzaam. Er werd echt enorm veel besproken 

en uitgewisseld. Het was weliswaar tijdrovend en 

arbeidsintensief, maar ook erg waardevol. Vandaar 

dat we in 2019 besloten om ook peerreviews voor 

stafmedewerkers te organiseren. Die hebben immers 

ook gedeelde issues. Inmiddels is er een uitgebreide 

carrousel van peerreviews met HR-teams, waar-

aan twaalf instellingen deelnemen, maar zijn er ook 

peerreviews geweest bij teams van communicatie en 

marketing en facilitair.’

Zelf onderzoeksvragen formuleren
De peerreviews binnen het kwaliteitsnetwerk zijn 

in de loop van de tijd geëvolueerd. In het begin werd 

het te bespreken thema vaak nog gestuurd door 

het Kwaliteitsnetwerk mbo. Maar het bleek beter 

te werken als de teams de onderzoeksvragen zelf 

formuleerden. Dat levert mooie sessies op. Eveline 

vertelt dat een sessie soms zo lekker loopt dat ze 

als procesbegeleider bijna niets hoeft te doen. Zich 

bijna overbodig voelt. ‘Toen kreeg ik van een van de 

deelnemers terug dat ik er juist voor had gezorgd dat 

het gesprek niet alleen leuk was, maar ook de diepte 

inging. Als bijvoorbeeld een gesprek van onderwerp 

dreigde te veranderen, bracht ik de groep terug naar 

de vraagstelling.’ 

Eveline ziet het ook als haar taak om ervoor te zorgen 

dat het gesprek iets oplevert. ‘Als zo’n peerreview in-

zichten oplevert, dan schrijf ik dat op. Anders vergeet 

ik het weer. Ik zorg ervoor dat de opbrengsten uit 

het gesprek worden gedestilleerd en geborgd in een 

verslag. Het scheelt enorm als de deelnemers dat niet 

zelf hoeven te doen, want die zijn al druk genoeg met 

hun vak.’

ICT-ers gekoppeld aan Zorg en Welzijn
De onderzoeksvragen die in peerreviews worden 

peerreview

besproken zijn uiteenlopend. Rinske ‘Ik had een groep 

ICT-ers die vooral goed zijn in programmeren. Er 

werden ook steeds meer soft skills van ze verwacht, 

zoals klachtgericht werken. Het team had hier weinig 

ervaring mee en zocht hier hulp bij. Zij hebben daarom 

een team van Zorg en Welzijn uitgenodigd, waarvoor 

het dagelijkse kost is om samen in gesprek te gaan. Dit 

heeft het team naar eigen zeggen echt wat opgele-

verd.’

Een hulpvraag die Rinske is bijgebleven kwam van 

een niveau 2-opleiding die bekend stond om de goede 

begeleiding. ‘Ze zeiden: “Bij ons slaagt iedereen. Alle 

studenten voelen zich gehoord en gezien. Het kost 

veel tijd, maar wij sleuren ze door de opleiding en 

daar zijn we trots op.” Maar tegelijkertijd bereidde het 

team de studenten daarmee niet goed voor op de be-

roepspraktijk waar veel meer eigen verantwoordelijk-

heid en zelfstandigheid wordt verwacht. Zij zaten echt 

met een dilemma, want ze wilden niet inboeten op 

de begeleiding. Dat is een goed onderwerp voor een 

peerreview.’

En dat is het belangrijkste, zegt Eveline. ‘Je hebt een 

goede, specifi eke onderzoeksvraag nodig. Een vraag 

als "Hoe verbeteren we de onderwijskwaliteit?" is te 

algemeen. Daar kun je niet zoveel mee.’

‘Mbo heeft zoveel kennis en expertises in huis’
Het mooie van peerreviews is volgens Eveline en 

Rinske dat je daarmee als mbo uitgaat van je eigen 

kracht en niet onnodig externe deskundigen inhuurt. 

‘Er zitten zoveel expertises in mbo-instellingen. Er is 

zoveel oplossings- en innovatiekracht. Je hoeft het 

 ‘Je hebt een goede, specifi eke 

onderzoeksvraag nodig'
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alleen maar bij elkaar te brengen, zodat je van elkaar 

kan leren.’

En daar zit ook wel een bottleneck. Want vind maar 

eens de tijd om uitgebreid met elkaar te praten over 

het vak. ‘De waan van de dag kan heel dwingend zijn. 

Daarom moet je het organiseren’, vindt Eveline. 

En daar ziet Rinske een mooie ontwikkeling. ‘In het 

mbo gaan we van een centraal georganiseerde kijk op 

kwaliteitszorg gericht op controle en verantwoording 

meer naar praten mét elkaar en leren ván elkaar. We 

komen erachter dat het heel effectief is om uit de 

waan van de dag te stappen. Om samen op te trekken 

en de tijd te nemen om van elkaar te leren.’

Peerreview met sterk verschillende onder-
wijsteams
Een van de scholen die inmiddels ervaring heeft onge-

daan met de peerreview is mboRijnland. Deze school, 

met vestigingen in onder meer Gouda, Leiden en 

Zoetermeer, hield onder andere een review rondom 

het thema ‘pedagogisch handelen’. Hieraan deden een 

onderwijsteam van het MBO College Techniek & ICT 

(opleiding Allround en Expert systems and devices, ni-

veau 3 en niveau 4) en een team van het MBO College 

Start-Up (niveau-2 opleiding Servicemedewerker) 

mee. Twee toch behoorlijk verschillende teams laten 

sparren, pakte goed uit, vindt Ruben Bostelaar, onder-

wijskundig teamleider bij het MBO College Techniek 

& ICT. ‘In eerste instantie was het best apart om met 

een team van een ander MBO College aan tafel te 

zitten. De verschillen – andere crebo’s, ander niveau 

studenten – zijn groot. Maar dat maakt de peerreview 

juist zo sterk. Je krijgt een kijkje in de keuken van een 

ander team en benoemt zelf ook hoe je eigen team 

peerreview

pedagogisch-didactisch handelen invult. Zo ontstaat 

een levendig, waardevol gesprek.’ 

‘Prettiger dan een audit’
Ruben is enthousiast over de peerreview. ‘Ik vind dit 

prettiger dan een audit. Een audit vergt veel tijd, met 

name in de voorbereiding. Je moet dan uit allerlei la-

tjes documenten trekken en aanleveren. Bij de audit 

zelf ben je vooral bezig te vertellen wat je allemaal 

goed doet. Bij een peerreview wissel je ervaringen 

– goede, maar ook slechte! – uit en leer je veel meer 

van elkaar. Je hoeft geen mooi weer te spelen. En de 

inbreng van de studenten is ook beslist waardevol. Je 

krijgt een goed beeld van wat er bij hen leeft, zeker 

als je het gesprek niet te veel stuurt. Met een mini-

male voorbereidingstijd krijg je toch een maximaal 

resultaat. Ik ben heel blij met hoe dit gegaan is. Een 

aanrader!’

Beroep op de denkkracht van het team
Ook Anne Staring, senior adviseur Kwaliteitszorg bij 

mboRijnland, is content met het verloop van de eerste 

peerreview. ‘We willen graag ons instrumentarium 

voor kwaliteitszorg uitbreiden met instrumenten die 

goed bij de onderwijsteams passen. De peerreview 

doet echt een beroep op de denkkracht van het team. 

Beide onderwijsteams analyseerden hun eigen aanpak 

vol enthousiasme, spiegelden zich aan de ervaringen 

van de ander en pikten daar waardevolle inzichten 

uit. Door het gesprek aan te gaan met “gelijken”, ging 

dat vanzelf. Bij audits vinden ook mooie gesprekken 

plaats, maar daar zit het beoordelen op de standaar-

den soms in de weg. Een beoordeling door een ander 

voelt toch anders dan het delen van je leervraag en 

ideeën met een ander team. Hier hoefde je niet uit te 

leggen hoe belangrijk een gezamenlijke visie is. De 

peerreview leverde ook al inzichten op om breder te 

delen binnen de instelling. Zo viel op hoe belangrijk 

het voor onze studenten is te ervaren dat docenten 

samenwerken en elkaar steunen. Ook het gesprek 

over de balans tussen structuur en regels in de 

opleiding en het zelfregulerend leren van studenten 

was mooi om mee te maken. Het leverde niet alleen 

inzichten op over studenten, maar spiegelde ook het 

gedrag van docenten en team.’ ●

‘Bij een peerreview wissel je ervarin-

gen – goede, maar ook slechte! – uit 

en leer je veel meer van elkaar’
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Deelnemer peerreview Deltion:

‘Door de peerreview besef ik hoe belangrijk het is 

om op gezette tijden over elkaars rolopvatting en de 

uitvoering daarvan te spreken. Dit in relatie tot wat 

we willen bereiken als afdeling en als organisatie. Het 

is belangrijk om dan echt te luisteren en bij onszelf te 

rade te gaan of dat wat wij denken nog wel klopt. Voor 

mij persoonlijk betekent dit dat ik voortaan nog meer 

vragen ga stellen aan betrokken collega’s (in college 

en diensten) en vaker af ga stemmen of we de juiste 

dingen nog doen.’

Deelnemer peerreview Deltion:

‘Het is erg goed om scherp bevraagd te worden op de 

zaken die we als Deltion voorstaan. Het helpt mij om 

scherp te blijven en op meerdere manieren te kijken 

of we de juiste dingen nog op de juiste manier doen.’

Deelnemer peerreview Aventus:

‘Ik vond het waardevol om bij een ander in de keuken 

te mogen kijken. Door vragen te stellen werd ik zelf 

ook aan het denken gezet. Hoe doen wij dit binnen 

onze organisatie en dienst? Ik gun onszelf dat we 

elkaar meer vragen stellen.’

Deelnemer peerreview Aventus: 

‘Voor mij (beginnend binnen het mbo) was het zeer 

inspirerend en waardevol om kennis te maken met 

collega’s van andere mbo’s en te zien hoe het er bij 

een andere HR-afdeling aan toegaat. Ik heb ideeën 

opgedaan voor mijn eigen ontwikkeling en voor de 

werkwijze binnen ons eigen HR adviesteam.’

Deelnemer peerreview ROC van Twente:

‘Door de vraag van de andere instelling ben ik au-

tomatisch gaan nadenken hoe dit vraagstuk in mijn 

organisatie speelt. Het antwoord daarop? Een beves-

tiging van hoeveel we als mbo-instellingen op elkaar 

lijken, welke gemeenschappelijke uitdagingen we als 

HR-afdelingen hebben en hoe waardevol verbinding 

is! In de gesprekken hoor je veel herkenbare zaken 

wat ik weer mee kan nemen in mijn eigen werk en 

ontwikkeling.’

Deelnemer peerreview Nova College:

‘Het prettige is dat je samen met een andere organisa-

tie een probleem centraal bespreekt en uit meerdere 

oogpunten input krijgt ter verbetering. Er werd met 

een frisse blik gekeken en dat levert toch altijd nieuwe 

inzichten op.’

Deelnemer peerreview Curio:

‘We maakten gebruik van eenieders denkkracht. Een 

probleem voor de één was namelijk geschiedenis voor 

de ander en zo leerden we van elkaar. Zelfs nu, enkele 

weken later, doe ik nog steeds mijn voordeel met de 

kennis en kunde die we als peers met elkaar deelden.’

Deelnemer peerreview mborijnland:

‘Leerzaam om een dagje mee te kijken bij een andere 

HR-afdeling binnen de mbo-sector. Het vraagstuk 

is herkenbaar en daardoor leerzaam om daar vanuit 

verschillende perspectieven bij stil te staan. Daarmee 

kijk ik ook weer met een frisse blik naar mijn eigen 

afdeling, naar wat er al wel is en wat nog beter kan. 

Hopelijk geven we de andere organisatie input hoe zij 

dit vraagstuk verder op kunnen pakken.’

Deelnemer peerreview ROC Midden Nederland: 

‘Het was intensief, maar erg leerzaam en de afwisse-

ling was fi jn. In het begin was het even zoeken wat van 

een ieder verwacht werd, maar dat ontwikkelde zich 

positief gedurende de dag. De gesprekken werden 

levendiger en geanimeerder. Het is zeker voor herha-

ling vatbaar.’

Deelnemer peerreview ROC Midden Nederland: 

‘De herkenbaarheid is heel leuk. We zijn allemaal met 

dezelfde zoektocht bezig. Het creëert eigenaarschap 

voor een gezamenlijk probleem. Leuk om te weten 

hoe aanpalende instellingen het doen.’
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Het uitvoeren van instellingsdialogen bij 

de aangesloten instellingen is een van de 

pijlers van de Stichting Kwaliteitsnetwerk 

mbo. Iedere aangesloten mbo-instelling 

houdt eens in de drie jaar een dergelijke 

dialoog. Dit gebeurt op basis van een door 

het netwerk ontwikkeld onderzoeksinstru-

ment: het Dialoogmodel. Dit zorgt voor 

open gesprekken over de ontwikkelingsfa-

se waarin de mbo-instelling zit en de nog te 

nemen stappen om het niveau van kwali-

teitsborging nog verder te verhogen. 

                    Van 
controlegerichte audit 
naar ontwikkelingsgerichte 
                                    dialoog

Al vanaf de start in 2013 werkt het Kwaliteitsnet-

werk mbo met een vorm van externe audits voor de 

aangesloten instellingen. In de beginjaren gebeurde 

dit aan de hand van de zogeheten ‘instellingsaudit’. 

Het referentiekader voor deze instellingsaudit was 

aanvankelijk gebaseerd op het accreditatiekader van 

de NVAO5 . Daarnaast werd de uitvoering van de 

instellingsaudits sterk beïnvloed door de (toenmalige) 

werkwijze en het toezichtkader van de Inspectie van 

het Onderwijs. In praktijk kwam het er op neer dat 

een auditteam – met specifi ek hiervoor getrainde en 

gecertifi ceerde externe auditoren – eens in de drie 

jaar een audit hield bij een aan het Kwaliteitsnetwerk 

mbo verbonden onderwijsinstelling. Dat gebeurde 

aan de hand van een beoordelingskader met zes 

kwaliteitsstandaarden en vijf kwaliteitsprofi elen (‘de 

bril’, zie kaders). 
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instellingsdialoog

Bezoek van het auditteam
Een instellingsaudit startte steevast met een intake 

door de leadauditor. Deze ging in gesprek met het CvB 

om over en weer de verwachtingen af te stemmen en 

bereidde vervolgens het auditbezoek voor. Bij die ‘site 

visit’ hield het auditteam niet alleen gesprekken met 

docententeams en andere betrokkenen, maar bekeek 

ook allerlei documenten en instrumenten. Het team 

sloot het bezoek af met een mondelinge terugkoppe-

ling van de ervaringen en verkregen inzichten. Een 

uitgebreide, schriftelijke terugkoppeling volgde enige 

tijd later in een conceptrapport. Zowel de instelling 

zelf als de hiervoor ingestelde Kwaliteitsraad kreeg 

vervolgens de mogelijkheid het rapport te lezen. 

Daarna stelde de leadauditor het rapport – mits ‘pas-

sabel’ geacht – vast en volgde de openbare publicatie 

van een samenvatting.

Thema-audits
Deze manier van auditing kreeg na twee jaar een 

aanvulling: instellingen konden voortaan buiten de 

reguliere auditaanpak ook om een ‘plus’ vragen: 

waar moet het auditteam nog speciaal naar kijken? 

Het werd mogelijk om hiervoor een apart audit aan 

te vragen. Deze zogeheten thema-audits hielpen om 

meer zicht te krijgen op de governance rond bepaalde 

thema’s. In de periode 2015-2018 zijn er thema-au-

dits rondom beroepspraktijkvorming en examinering 

georganiseerd. 

Verder veranderde de opzet van de instellingsaudit 

niet wezenlijk: het werken met kwaliteitstandaarden 

en kwaliteitsprofi elen, een onafhankelijk auditteam, 

site visits en de commentaarmogelijkheid voor instel-

lingen op het conceptrapport van het auditteam, bleef 

tot 2017 passend en werkzaam. 

Instellingsaudit onder de loep
Alle instrumenten slijten op den duur enigszins. Be-

langrijk dus om tijdig te evalueren of iets nog voldoet. 

Na enkele jaren met de instellingsaudits gewerkt te 

hebben, hield het Kwaliteitsnetwerk mbo zodoende 

deze traditionele auditvorm tegen het licht. Daarbij 

kwam naar voren dat de instellingaudit als behoor-

lijk controlerend werd ervaren. De auditsystema-

De zes kwaliteitsstandaarden

● Visie op de kwaliteit van het onderwijs

De instelling beschikt over een breed gedragen 

visie op de kwaliteit van haar onderwijs en op het 

ontwikkelen van een kwaliteitscultuur.

● Beleid

De instelling beschikt over adequaat beleid om de 

visie op de kwaliteit van haar onderwijs te reali-

seren. Dit omvat in elk geval: beleid op het gebied 

van onderwijs, personeel, voorzieningen, alsmede 

de verwevenheid tussen onderwijs en (internatio-

nale) beroepenveld.

● Resultaten

De instelling heeft zicht op de mate waarin haar 

visie op de kwaliteit van haar onderwijs wordt 

gerealiseerd, en meet en evalueert regelmatig 

de kwaliteit van haar opleidingen bij studenten, 

medewerkers, alumni en vertegenwoordigers van 

het beroepenveld.

● Verbeterbeleid 

De instelling kan aantonen dat zij de kwaliteit 

van haar opleidingen waar nodig systematisch 

verbetert.

● Organisatie- en beslissingsstructuur 

De instelling heeft een effectieve organisatie- 

en beslissingsstructuur met betrekking tot de 

kwaliteit van haar opleidingen, waarin de taken, 

bevoegdheden en verantwoordelijkheden duide-

lijk zijn afgebakend en waarvan de inspraak van 

studenten en medewerkers deel uitmaakt.

●  Onderwijs – VSV – Examinering – 

Onderwijstijd – BPV 

De instelling beschikt over een adequaat inte-

graal systeem van kwaliteitszorg met betrekking 

tot de kwaliteit van het onderwijs en de examine-

ring waarbij voldaan wordt aan wet en regelge-

ving en aan de externe wettelijke eisen van de 

inspectie, zoals vastgelegd is in het Toezichtska-

der van de Inspectie van het Onderwijs.
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tiek droeg onvoldoende bij aan de ambitie van het 

Kwaliteitsnetwerk – het bevorderen van kwaliteits-

bewustzijn en kwaliteitsgericht handelen. Onder-

zoek door het Expertisecentrum Beroepsonderwijs 

(ECBO) in 2016 onderstreepte dit. De leden van het 

Kwaliteitsnetwerk vonden dat hun verwachtingen op 

lerend vlak veel minder werden ingelost dan die op 

controlerend vlak. ‘Bij een traditionele audit kan een 

organisatie façadegedrag vertonen’, legt onderzoeker 

Jose Hermanussen uit. ‘Je richt een aantrekkelijk 

front stage in, die de auditcommissie weghoudt van 

de daadwerkelijke praktijk. De dramatologie van het 

spel, zeg maar. En het gevoel van eigenaarschap en 

eigen verantwoordelijkheid kunnen juist verzwakken: 

de auditoren controleren of we het goede doen – dus 

hoeven we het zelf niet te doen. Daarnaast kwam ver-

binding tussen organisatiegeledingen – dit speelt in 

de tijd dat termen als “Teams aan Zet” vaker klonken 

– niet uit de verf.’ En dus ging het Kwaliteitsnetwerk 

mbo op zoek naar een nieuwe, meer ontwikkelingsge-

richte auditvorm. 

De instellingsdialoog
In 2017 introduceerde het Kwaliteitsnetwerk mbo 

de ‘instellingsdialoog’, een auditvorm gebaseerd 

op het zogeheten Dialoogmodel. ‘De dialoog is een 

handig instrument om vraagstukken te verhelderen, 

te verbreden en te verdiepen’, vertelt Ronald Stevens, 

mede-ontwikkelaar van het Dialoogmodel en oud-

voorzitter van enkele auditcommissies. ‘Een instelling 

brengt een vraagstuk in. Aan de hand van het Dialoog-

model kijken we naar het adaptief (ook wel respon-

sief) vermogen, het professioneel vermogen, het 

organiserend vermogen, het realisatievermogen en 

onderwijs(vermogen). En naar kwaliteitscultuur. Daar-

bij staan de eigen inbreng en verantwoordelijkheid 

van de instelling centraal: het ontwikkelingsgerichte 

perspectief. Aan de introductie bij het Kwaliteits-

netwerk in 2017 hebben we direct een onderzoek 

kunnen koppelen, gefi nancierd door het Nationaal Re-

gieorgaan Onderwijsonderzoek. Hierdoor konden we 

grondig onderzoeken of deze auditsystematiek leidt 

tot een betere kwaliteitscultuur op alle niveaus in de 

organisatie. En daarmee tot beter mbo-onderwijs.’

 Voorspeller van onderwijskwaliteit
Het onderzoek duurde oorspronkelijk 3 jaar. Maar 

corona trapte op de rem, waardoor het uiteindelijk 

5 jaar werd. ‘In deze tijd hebben we de black box van 

de instellingsaudit volledig binnenste buiten kunnen 

keren’, onderstreept Jose. ‘We weten nu wat van A tot 

Z gebeurt in zo’n audittraject. En dat deze auditvorm 

absoluut van grote waarde is.’ Uit het uitgebreide 

onderzoek blijkt namelijk dat de ontwikkelingsge-

richte instellingsdialoog, mits goed uitgevoerd, een 

positief effect op de kwaliteitscultuur heeft. En als 

de kwaliteitscultuur op orde is, zit het vaak ook snor 

met de onderwijskwaliteit. Jose: ‘De betrokkenheid 

tussen de verschillende geledingen groeit. Mensen 

spreken elkaar ook makkelijker aan en zoeken sneller 

de verbinding.’

Omslag van jewelste
De omslag van de controlegerichte instellingsaudit 

naar de ontwikkelingsgerichte instellingsdialoog was 

niet bepaald een kwestie van even de knop om zetten, 

zo bleek. De scholen waren sterk vertrouwd geraakt 

het controlegerichte perspectief. Denk bijvoorbeeld 

aan de verantwoording tegenover de Onderwijs-

inspectie. ‘Een ontwikkelingsgerichte manier van 

auditen betekent dat ze het heft juist in eigen handen 

moeten nemen’, legt Ronald uit. ‘De acht scholen die 

deelnamen aan het onderzoek werden hierin door ons 

getraind: door onze bevindingen terug te koppelen 

aan de scholen konden ze hierdoor sneller en gemak-

kelijker de beweging maken naar eigenaarschap en 

regie. Zo kregen scholen meer ideeën over hoe ze de 

instellingsdialoog konden organiseren en wisten hun 

vraagstukken duidelijker te omschrijven. De latere 

dialogen waren duidelijk veel ontwikkelingsgerichter 

dan de eerste.’

instellingsdialoog

De vijf kwaliteitsprofi elen

Profi el 1: Prefase gericht op activiteiten

Profi el 2:  Een systeem van kwaliteitszorg in 

ontwikkeling

Profi el 3: Een integraal kwaliteitssysteem

Profi el 4: De instelling is ‘in controle’

Profi el 5: Organische kwaliteitszorg
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Bevindingen in grote lijnen
Op de vraag over de kwaliteitscultuur kregen de 

onderzoekers steevast een positief antwoord. ‘Dat 

is prettig, want de kwaliteitscultuur is medebepa-

lend voor de setting van de instellingsdialoog, maar 

ook voor de dynamiek die in het proces ontstaat’, 

legt Ronald uit. ‘Daar waar leidinggevenden meer 

voorbeeldgedrag in positieve zin vertoonden – eigen 

verantwoordelijkheid nemen bijvoorbeeld – is meer 

transparantie. Deze instellingen willen zichzelf ook 

veel meer laten zien en antwoorden krijgen op hun 

vraagstukken. Voor de deelnemende instellingen 

heeft de ontwikkelingsgerichte instellingsdialoog dus 

zeker meerwaarde. Ook als het gaat om het creëren 

van draagvlak. Door deze auditvorm krijgen de ver-

schillende geledingen echt een gedeeld beeld van de 

ingebrachte vraagstukken. Er is meer bewustwording, 

meer commitment. Verder kunnen we concluderen 

dat de dialoog als middel heel bruikbaar is, maar daar-

voor moet je wel de benodigde vaardigheden hebben. 

En dat is niet iedereen gegeven. Dat geldt zowel voor 

de auditoren als de auditees.’

Ronald vervolgt: ‘Ook zagen we dat de dialogen vooral 

over het professioneel vermogen en het organiserend 

vermogen gingen en veel minder over de balans tus-

sen alle vermogens. De vraagstukken die de scholen 

tijdens de onderzoeksperiode inbrachten lagen met 

name op het professionele en organisatorische vlak. 

En last but not least heeft ons onderzoek ons geleerd 

dat je het beste vanuit het ontwikkelingsgerichte 

perspectief kunt beginnen en van daaruit controle-

gerichte vragen kunt stellen. Andersom, dus eerst 

controlegericht en dan ontwikkelingsgericht, werkt 

juist moeizaam en roept soms irritatie op. Dan heb je 

al gelijk een belemmering om openheid van zaken te 

geven.’

Met verschillende partijen aan tafel
Jose heeft nog een belangrijke aanvulling: ‘Een audit 

staat en valt met een goede voorbereiding. Door al 

vooraf met bijvoorbeeld vragenlijsten te werken om 

de aanwezig kwaliteitscultuur van de instelling in 

kaart te brengen, behaal je veel winst. En achteraf, als 

het auditrapport is opgesteld, moet de instelling erop 

toe zien dat de resultaten geborgd worden, bijvoor-

beeld meegenomen worden in de ontwikkelagenda. 

Zie de audit dus niet als een geïsoleerd verschijnsel 

van een paar dagen, maar bed het goed in. Wat me 

overigens ook opviel is dat er veel waardering is voor 

deze manier van werken. Het feit alleen al dat dat je 

met verschillende partijen aan tafel zit; dat wordt toch 

als zeer plezierig en waardevol gezien en voorziet 

echt in een behoefte. Er ontstaat verbinding. Kant-

tekening hierbij is dat de audits nu nog erg intern 

gericht zijn. Als een instelling de dialoog ook aangaat 

met stakeholders uit de regio – het bedrijfsleven en 

studenten bijvoorbeeld – levert dit nog veel meer 

inzichten op. De instelling kan dan ook haar respon-

sieve (adaptieve) vermogen ontwikkelen en zo beter 

aansluiten op de externe verwachtingen. Er wordt nu 

nog te veel óver in plaats van mét gesproken.’ ●

Validatiecommissie
De Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo heeft ook 

een validatiecommissie. De kerntaak van deze 

commissie is het (extern laten) evalueren en 

valideren van de auditsystematiek en de kwaliteit 

van de auditrapportages. Voor de beoordeling 

zal de validatiecommissie gebruikmaken van een 

aantal validatievragen die door middel van een 

grondige evaluatie van de auditsystematiek en de 

auditrapportages beantwoord worden. De rap-

portage van de validatiecommissie is openbaar 

en wordt gepubliceerd op de website, tezamen 

met een reactie van het bestuur.

De validatiecommissie bestaat uit vijf leden van 

de RvA (Raad van Aangeslotenen) en een extern 

lid, de voorzitter. Voor de leden uit de RvA is dit 

een onbezoldigde functie. De commissie bepaalt 

haar eigen werkwijze binnen de kaders van de 

Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo en zij functio-

neert onafhankelijk en objectief. De thematische 

analyse van de rapportages valt buiten scope van 

de validatiecommissie en wordt belegd bij een 

nieuw te vormen coalitie.
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Gericht schieten levert vaak meer op dan een schot 

hagel. Een gegeven dat VISTA college omarmde bij 

de instellingsdialoog die de school in 2022 hield: de 

gesprekken kregen een duidelijk thema mee: studen-

tenparticipatie. ‘We hebben vooraf goed nagedacht 

wat de onderzoeksvraag zou moeten worden en hoe 

we de instellingsdialoog wilden laten plaatsvinden’, 

vertelt Dien. ‘Door studentenparticipatie centraal te 

stellen, kozen we voor een thema waar (nog) meer 

aandacht voor nodig was. De instellingsdialoog 

vormde de perfecte aanpak om studentenpartici-

patie vanuit meerdere perspectieven met elkaar te 

bespreken en te verdiepen. Hierdoor vergrootten we 

de kans dat er daadwerkelijk iets met de resultaten 

ging gebeuren. Ik mag nu gerust stellen dat we fl ink 

hebben doorgepakt!’

Niet in ladderhoogtes denken
Uiteraard behandel je het thema studentenpartici-

patie niet zonder de studenten zelf hierbij te betrek-

De kracht van een 
                    goed gesprek

Sinds enkele jaren houden de bij de Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo aan-

gesloten onderwijsinstellingen een instellingsdialoog. Dat gebeurt, net als 

voorheen bij de instellingsaudit, om de drie jaar. VISTA college hield haar 

eerste instellingsdialoog in 2022. De gesprekken brachten een sneeuwbalef-

fect teweeg, vertelt Dien Wouda-Mueters, beleidsadviseur bij de afdeling 

Strategie & Onderwijsbeleid.

ken. Dien: ‘We wilden naast de studentenraad ook 

studenten aan tafel die doorgaans niet meedoen als 

het om medezeggenschap gaat. De studenten zijn 

onder meer via docenten actief benaderd om deel te 

nemen. De instellingsdialoog leverde veel mooie, ver-

frissende gesprekken op, vooral omdat we met zo’n 

beetje alle lagen van onze organisatie aan tafel zaten. 

Dat maakte het echt dynamisch. We zijn ook verrast 

over de mate waarin studenten over strategische 

onderwerpen kunnen meepraten. Dat overtrof onze 

verwachtingen.’ 

De inzichten en conclusies die uit de instellingsdialoog 

naar voren kwamen en in het afsluitende onder-

zoeksrapport belandden, heeft VISTA vervolgens in 

een heldere visie op studentenparticipatie gegoten. 

‘Sommige zaken die we voorheen altijd gebruikten als 

we het over studentenparticipatie hadden, hebben 

we nu overboord gegooid’, zegt Dien. ‘Zo bleek de 

inspraakladder die vaak bij studentenparticipatie 
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wordt gebruikt – hoe meer een onderwijsteam de 

student betrekt bij het onderwijs, hoe hoger het team 

op de ladder staat – niet te passen bij hoe de VISTA-

studenten participatie zien. Het maakt de studenten 

niet uit op welke trede een team staat. Het gaat erom 

dat ze zich simpelweg gezien en gehoord voelen en de 

kans krijgen mee te lezen, mee te denken en mee te 

praten. We moeten dus niet in hoogtes denken. Het is 

veel vlakker. Dat was echt een eyeopener.’

Sneeuwbaleffect
Zowel de ervaring met de instellingsdialoog als de 

rol van de studenten hierin, is erg goed bevallen. ‘We 

zijn van plan om de studenten nog meer te betrekken, 

bijvoorbeeld bij de strategische visie voor de komende 

instellingsdialoog

jaren die we nu aan het ontwikkelen zijn. Naast de 

formele studentenparticipatie – het schakelen met 

de studentenraad, het oprichten van een werkgroep 

voor studentenparticipatie – willen we voortaan ook 

op informele manier studenten betrekken bij het 

onderwijs. We gaan op zoek naar een passende vorm 

hiervoor. En zo heeft de instellingsdialoog zelfs een 

jaar na data nog steeds volop impact. Onze visie is niet 

voor niets: erkenning voor wat we al doen, geïnspi-

reerd door wat er nog meer kan! Het is alsof er een 

sneeuwbal door onze organisatie rolt die steeds meer 

aan kracht wint en de ene na de andere verbetering 

brengt.’ ●

MIX EN MATCH!
De teams worden 

gestimuleerd om zo veel 
mogelijk vormen uit het 

participatiepalet in te 
zetten.

Visie

Studenten-
participatie
Wat is studentenparticipatie?
Studentenparticipatie is het actief inzetten 
van studenten binnen alle aspecten van het 
onderwijs, de instelling en waar relevant ook 
buiten de muren van het VISTA college.  

PRAATPLAAT

1

Passend bij de 
eigen ambitie
Onderwijsteams schatten zelf in 
hoe ze invulling willen geven aan 
studentenparticipatie. Door teams 
wordt een mix aan vormen van 
participatie ingezet die passen bij de 
eigen ambitie en taakvolwassenheid.

Inclusief
Studentenparticipatie gaat over 
alle studenten van het ROC. 
Kansengelijkheid en diversiteit krijgen 
een nog belangrijkere rol in de inzet van 
studentenparticipatie.

1

2Passend bij de 2Passend bij de 
eigen ambitie2eigen ambitie

Aansluiting

Het DNA
van VISTA

2

MEER LEZEN
Dit document is gebaseerd op het document ‘Visie op 

Studentenparticipatie’, opgesteld door de afdeling SOB in 

samenwerking met studenten en de werkgroep studentenparticipatie.  

✉  d.wouda-mueters@vistacollege.nl.

De visie op studenten-
participatie bouwt voort 
op de uitkomst van de 
instellingsdialoog: Studenten 
willen zich gezien/gehoord 
voelen en willen graag 
meelezen, meedenken en 
meepraten. 3Participatie-

palet
Het participatiepalet bestaat 
uit de verschillende vormen van 
participatie die onderwijsteams 
kunnen ‘mixen en matchen’. Een vorm 
van studentenfeedback (informeren 
& raadplegen en adviseren) is een 
minimale vereiste bij het inzetten van 
studentenparticipatie.

Raadplegen
& adviseren

Informeren

Meebeslissen
Samen handelen,         

coproduceren
& samenwerken

Erkenning 
voor wat 
we al doen, 
geïnspireerd 
door wat er 
nog meer 
kan!

Feedback
Studentenfeedback vormt de 
minimale basis bij de inzet van 
studentenparticipatie.

Participatie
Hoe donkerder de kleur, hoe 
hoger de mate van participatie 
en hoe minder aantal 
betrokken studenten.

Een leercultuur ontwikkelen binnen 
VISTA college, die iedereen uitdaagt 
in het leerproces en de persoonlijke 
ontwikkeling en die rekening houdt/
gebruik maakt van ieders unieke 
talenten.

Studenten betrekken 
bij het onderwijs en 
de kwaliteit ervan.

Wat levert het op?
❶ Betere motivatie om te leren

❷ Diepgaand leren

❸ Studenten voelen zich meer thuis op school.

❹ Wederzijds begrip tussen student en staf

❺ Zelfvertrouwen

❻ Ambassadeurschap

❼ Bevorderen van studentenwelzijn

❽ Hogere onderwijskwaliteit

Wederzijds begrip tussen student en staf

Om de student
‘in the lead’ te krijgen 
dienen we in dialoog 
te zijn, te blijven en 

goed naar hun mening 
te luisteren.

Studenten voelen zich meer thuis op school.

Andere aansluitingspunten

❶ Sturingsfilosofie
Teams in the lead

❷ Slogan
Wij zien jou

❸ Kernwaarden
Respectvol, samen, 
nieuwsgierig & ondernemend

❹ Lerende organisatie

❺ Onderwijsvisie
Gaan voor groei 

❻ Beleidsplan studentenfeedback

❼ Kaderbrief 2023

❽ Maatschappelijke opgave
Gelijke kansen, diversiteit en inclusie

Doelen en ambities

Waarom?

Individuele 
initiatieven 

ondersteunen
& zelfbestuur 

(bottom-up)

IK VOEL 
MIJ GEZIEN, 
GEHOORD ÉN 

GEWAARDEERD!

Uitsnede van de Praatplaat Studentenparticipatie van VISTA college
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‘Vooral pionieren’. Zo omschrijft Myranda van der 

Leeden, beleidsadviseur kwaliteitszorg bij het Hoorn-

beeck College, de eerste periode van de werkgroep 

Expertise. ‘Onze werkgroep had ongeveer tien leden. 

In het begin deden we echt alles zelf. Tot de opmaak 

van de publicaties aan toe. Allemaal dingen die we nog 

nooit hadden gedaan. Dat was intensief.’ Hoe ze bij het 

Kwaliteitsnetwerk mbo en de werkgroep betrokken 

is geraakt, weet Myranda na even nadenken nog wel. 

‘Theo Douma zocht contact met de vraag om met een 

aantal anderen in een “denkgroepje” plaats te nemen. 

Volgens mij heb ik me nooit aangemeld. Ik zat er 

gewoon ineens in. Binnen dat denkgroepje ontwikkel-

den we visie met elkaar over kwaliteit in het mbo. Een 

groot deel van dit denkgroepje heeft daarna plaatsge-

nomen in de werkgroep Expertise.’

Luisteren naar de werkvloer
Bert Imminga, beleidsadviseur Onderwijs & Kwa-

liteitszorg bij ROC van Twente, weet nog dat het 

‘Onze bevindingen worden 
      nog steeds gebruikt’

Met de oprichting van de Stichting Kwa-

liteitsnetwerk mbo zagen ook de werk-

groepen het levenslicht. Medewerkers van 

allerlei mbo-instellingen werkten daar aan 

de kwaliteitsverbetering van het mid-

delbaar beroepsonderwijs. Zo ook Bert 

Imminga en Myranda van der Leeden. Zij 

waren er vanaf het eerste uur bij en zaten 

allebei in de werkgroep Expertise.
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Kwaliteitsnetwerk mbo voortkwam uit een regionaal 

netwerk rond Nijmegen. ‘Theo Douma was toen 

bestuurder bij ROC Nijmegen. Hij had een netwerk 

met instellingen opgezet in de regio. Later is het idee 

ontstaan om daar een landelijk netwerk van te maken.’ 

Aanvankelijk was de scheiding tussen de MBO Raad 

en het Kwaliteitsnetwerk mbo wat diffuus. Inmiddels 

is deze helder. ‘Waarbij de MBO Raad met name de 

onderhandelingen met de politiek doet en het Kwali-

teitsnetwerk mbo andere zaken oppakt’, legt Bert uit. 

Nog steeds gebruikte inzichten
Bert en Myranda zijn trots op wat de werkgroep 

Expertise heeft neergezet. Bert: ‘We hebben gron-

dig onderzoek gedaan naar het bevorderen van de 

kwaliteitscultuur in docententeams. We analyseerden 

bijvoorbeeld wetenschappelijke literatuur, daarnaast 

inspectierapporten en keken wanneer de Onderwijs-

inspectie tevreden was en wanneer niet. Uiteindelijk 

kwamen we tot tien inzichten over hoe je de kwali-

teitscultuur kunt verbeteren.’ ‘En vanuit die inzichten 

hebben we gekeken welk onderwijskundig leider-

schap dan nodig is om die kwaliteitscultuur te verbe-

teren’, voegt Myranda toe. ‘Dat is een forse publicatie 

geworden. Het is dan mooi om te zien dat die inzich-

ten nog steeds worden gebruikt. Ze vormen nog altijd 

de basis voor trainingen en begeleidingstrajecten.’

Van werkgroepen naar coalities
Inmiddels zijn de werkgroepen bij het Kwaliteitsnet-

werk verleden tijd en vervangen door coalities. Bert 

snapt het wel: ‘De werkgroepen hadden vaak een vas-

te samenstelling, terwijl er in het mbo natuurlijk heel 

veel mensen werken met een grote deskundigheid. 

Maar die kwamen niet in de werkgroepen terecht. Als 

je dan wilt dat het Kwaliteitsnetwerk een groot effect 

heeft in de teams en in de lesruimten, dan moet je ook 

in gesprek met docenten en hun teammanagers.’

Zo zijn de coalities ontstaan. Dat zijn werkgroepen 

met een afgebakende klus. Als die is afgerond wordt 

de groep ontbonden. Voor elke onderzoeksopdracht 

wordt een nieuwe coalitie samengesteld. ‘Zo voorkom 

je dat steeds dezelfde mastodonten de boel bepalen’, 

aldus Bert.

werkgroepen

Hechte club komt nog steeds samen
Maar ja, als je zolang samen in een werkgroep hebt 

gezeten, is het ook moeilijk afscheid nemen, vinden 

Myranda en Bert. ‘De werkgroep Expertise is in al die 

jaren een hechte club geworden. We kennen elkaar 

goed en nemen elkaar in vertrouwen. Dus we hebben 

nog steeds contact. We bespreken nieuwe vaklitera-

tuur en doen aan intervisie. Tegelijkertijd varen we 

ook mee in de nieuwe koers en zijn we enthousiast lid 

van diverse coalities.’ ●

‘We kennen elkaar goed en nemen 

elkaar in vertrouwen.’

Werkgroep Instrumenten & 
werkgroep Kennisdeling

Naast de werkgroep Expertise waren er nog twee 

andere werkgroepen actief binnen het Kwaliteits-

netwerk mbo: de werkgroep Instrumenten en de 

werkgroep Kennisdeling. De werkgroep Instru-

menten heeft een belangrijke rol gespeeld bij de 

ontwikkeling van de instellingsaudit. De werk-

groep Kennisdeling stortte zich op een andere 

taak van het Kwaliteitsnetwerk mbo: het houden 

van kennisbijeenkomsten en kennisconferenties. 

Groot deel van het werk was het organiseren 

van het jaarlijkse congres in oktober. Deze taak 

is gaandeweg overgenomen door het Bureau 

Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo. 
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Coalities zijn werkgroepen waaraan afgevaardigden 

van diverse onderwijsinstellingen kennis delen en 

samenwerken. Deelnemers aan de coalities zijn onder 

andere kwaliteitsmedewerkers, onderwijsadviseurs 

en docenten van de scholen die aangesloten zijn bij de 

Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo. Leden van dit net-

werk stellen elk jaar de thema’s van de coalities vast 

op basis van recente ontwikkelingen en behoeften 

vanuit het werkveld. In dit jubileumjaar zijn er drie co-

alities: Data 3.0, Teams aan Zet 3.0 en Flexibilisering.

Doelstelling en opbrengst
De ambassadeurs stellen aan het begin van het traject 

een concrete doelstelling op bij een actueel vraagstuk 

uit de mbo-praktijk. Bijvoorbeeld ‘hoe krijgen scholen 

met data meer grip op uitval?’ en ‘hoe vertalen teams 

de instellingsbrede visie naar haalbare ambities en 

toepassingen in het onderwijs?’ Na goedkeuring 

door het bestuur van het netwerk gaan de coalities 

Van coalities naar concrete 
oplossingen voor het mbo

Binnen het Kwaliteitsnetwerk mbo werken 

kenners uit het werkveld samen in coali-

ties. Elke coalitie gaat aan de slag met een 

urgent thema of vraagstuk op onderwijs-

gebied. De deelnemers werken samen, 

delen kennis en bedenken praktische 

oplossingen voor het mbo-onderwijs. Wat 

leverden de coalities tot nu toe op? Drie 

deelnemers vertellen over hun ervaring 

met deze samenwerkingsvorm binnen de 

Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo.

hiermee aan de slag. Het coalitietraject beslaat één 

schooljaar. Iedere coalitie bestaat uit ongeveer 20 à 

25 deelnemers. Ze werken op verschillende mbo-in-

stellingen, maar hebben allen expertise op het gebied 

van het betreffende thema. Samen ontwikkelen deze 

coalitieleden gedurende het traject concrete uit-

werkingen en producten die bruikbaar zijn voor elke 

school in het mbo.

Samen optrekken
‘Binnen de coalities hebben we hetzelfde doel en 

dezelfde uitdagingen’, vertelt Marieke van Hoek, 

onderwijsadviseur bij ROC ter Aa. Marieke is lid van 

de coalitie Teams aan Zet. Deze coalitie stimuleert en 

faciliteert dat teams binnen scholen zelf aan de slag 

gaan met kwaliteitszorg. ‘Alle onderwijsinstellingen 

in het mbo krijgen te maken met dezelfde ontwik-

kelingen. Al werken we op verschillende scholen en in 

andere vakgebieden, we zijn één mbo. Laten we dus 

waar het kan samen optrekken! En dat is precies wat 

we doen binnen de coalities.’

Van idee naar instrument
In een coalitie staan samenwerking en kennisdeling 

centraal. De leden van een coalitie leren van elkaar 

en behandelen vraagstukken uit de praktijk. Tijdens 

de sessies kan een coalitie gebruikmaken van diverse 

begeleiders, adviseurs en experts op het gebied van 

kwaliteitsborging. Vervolgens werken de deelnemers 

aan de voorbereidingen, uitwerking en evaluatie van 

de doelstelling en mogelijke oplossingen. Elke coalitie 

levert na afl oop een concreet product of instrument 

op dat toegankelijk is voor alle scholen. Voorbeelden 

zijn onder andere infographics, handleidingen en 

modellen, maar ook interactieve middelen zoals een 

online spel of gesprekskaart. Alle opbrengsten van 
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de voorgaande coalities zijn te vinden op de website 

www.wegwijsinkwaliteit.nl.

Inzet van data
Jeroen van der Weijde, Adviseur Kwaliteit bij STC 

Group, is deelnemer aan de coalitie Data. ‘In de coa-

litie delen we zoveel mogelijk kennis’, vertelt Jeroen. 

‘Zo hoeft niet elke school zelf het wiel uit te vinden. 

In de coalitie ontwikkelen we bruikbare oplossingen, 

waarvan ook alle andere scholen die niet deelnemen 

aan de coalitie gebruik kunnen maken. Vanuit mijn 

werk en mij eigen interesse vind ik het leuk om daar in 

de coalitie Data aan bij te dragen. Met bruikbare data 

kunnen onderwijsteams beslissingen nemen op basis 

van feiten en cijfers in plaats van op gevoel en intuïtie. 

En dat geeft duidelijkheid en inzicht.’

Kwaliteit centraal
Het doel van de diverse coalities is om versterken van 

de kwaliteitscultuur en het stimuleren van het lerend 

vermogen in het mbo centraal te stellen. De actuele 

thema’s worden vanuit de bril van kwaliteitszorg en 

-borging benaderd. ‘Bij het opzetten van de coalities 

wordt steeds goed nagedacht over waar de scholen 

op het gebied van kwaliteitszorg het meeste behoefte 

aan hebben’, vertelt Marieke. ‘Als ambassadeurs 

vanuit het mbo-werkveld gebruiken we daarbij onze 

voelsprieten in het netwerk. Iedereen begrijpt dat 

kwaliteit belangrijk is. Onbewust zijn de teams hier de 

hele dag mee bezig, maar ze voelen niet altijd ruimte 

of tijd om stil te staan bij hoe ze aan die kwaliteit aan 

het werken zijn. De coalitie gaat voor hen aan de slag 

om concrete handvatten te ontwikkelen.’

Verdieping op de inhoud
Ook Jelske Talstra, beleidsmedewerker bij ROC 

Mondriaan, ziet de meerwaarde van de coalities voor 

haarzelf én de onderwijsinstellingen. ‘Het leuke van 

de coalities is dat je dieper op de inhoud kan ingaan. 

Je merkt dat iedereen binnen het mbo met dezelfde 

onderwerpen bezig is. Je wisselt binnen het thema 

van de coalitie ervaringen uit. Zoals “wat gaat er goed 

bij jullie?” en “wij lopen hier tegenaan, hoe gaan jullie 

daarmee om?”’ Jelske nam onder andere deel aan de 

coalitie Onderwijsinnovatie. ‘Het mooie is dat je nu 

coalities

al op voorhand bij ontwikkelingen betrokken bent. 

Bij onderwijsinnovaties wordt kwaliteitszorg vaak 

pas achteraf betrokken. In de coalitie bedachten we 

manieren om kwaliteitszorg al aan de voorkant mee te 

nemen in de plannen voor onderwijsinnovaties.’

Procesbegeleiding
De coalities kunnen tijdens hun traject gebruikmaken 

van expertise binnen en buiten het Kwaliteitsnetwerk 

mbo, bijvoorbeeld van procesbegeleiders, adviseurs 

en kwaliteitsexperts. ‘Het is prettig om enige sturing 

te krijgen in de coalitie’, vindt Jelske. ‘In de eerste coa-

litie waar ik aan deelnam, moesten we nog naar onze 

rol zoeken. De begeleiding vanuit het Kwaliteitsnet-

werk zorgt dat je als coalitie weet wat je wel en niet 

gaat behandelen. Begeleiding helpt daarbij. Dat kan in 

de vorm van iemand die bijdraagt aan de theoretische 

inhoud, maar het kan ook iemand zijn die faciliteert en 

bijvoorbeeld de agenda bijhoudt.’

Start van een nieuwe coalitieronde
De huidige coalities zijn dit schooljaar ingegaan met 

een concrete opdracht. De coalitie Data gaat aan de 

slag met de combinatie van data en de vier rollen van-

uit het Referentiewaardenmodel. Verschillende rollen 

hebben behoeften aan verschillende datavormen. 

Bij de inrichting daarvan wil de coalitie een helpende 

rol spelen. De coalitie Teams aan Zet helpt teams om 

instellingsvisies te vertalen naar concrete ambities en 

meetbare en merkbare resultaten te realiseren. Tot 

slot start er een nieuwe coalitie: Flexibilisering. Deze 

coalitie gaat een raamwerk om kwaliteit bij onderwijs-

fl exibilisering inzichtelijk te maken vormgeven. ●

Meedoen of meedenken?

Ook deelnemen aan een coalitie of heb je ideeën 

over toekomstige coalities? Neem dan contact op 

met het Kwaliteitsnetwerk mbo via 

info@kwaliteitsnetwerk-mbo.nl
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Binnen de Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo zijn 53 

ambassadeurs actief. Ambassadeurs vertegenwoordi-

gen hun mbo-school binnen het netwerk en verte-

genwoordigen omgekeerd het netwerk binnen hun 

school. Ze kunnen meedoen aan diverse bijeenkom-

sten die specifi ek voor hen worden georganiseerd. 

Vanzelfsprekend kunnen zij ook deelnemen aan de 

coalities die het Kwaliteitsnetwerk organiseert. Op 

deze manier delen zij hun kennis en ervaringen op 

het gebied van kwaliteitszorg met collega’s uit het 

werkveld. De ambassadeurs speelden de afgelopen 

tien jaar een belangrijke rol in de ontwikkeling van 

waardevolle concepten en instrumenten, zoals het 

Referentiewaardenmodel en de instellingsdialoog.

Brengen en halen
Joost van der Staak is ambassadeur van het eerste 

uur. Hij is Directeur Bestuursondersteuning bij het 

Koning Willem I College. Sinds de oprichting van de 

Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo tien jaar geleden is 

hij aangesloten als ambassadeur. ‘De afgelopen tien 

jaar heb ik ervaren dat er twee kanten zitten aan het 

ambassadeurschap’, vertelt hij. ‘Aan de ene kant denk 

je actief mee over belangrijke thema’s binnen het mbo. 

Aanjagers van kwaliteit
Ambassadeurs spelen een belangrijke rol 

binnen de Stichting Kwaliteitsnetwerk 

mbo. Het zijn de verbinders tussen het 

netwerk en de onderwijsinstellingen. Wie 

zijn deze ambassadeurs? En wat droegen 

zij  bij aan het ontwikkelen van kwaliteits-

zorg binnen het mbo? Twee ambassadeurs 

vertellen hun verhaal.

Dat begon tien jaar geleden bij de eerste gesprekken 

over wat kwaliteit is en hoe we dat als mbo-sector 

bereiken. Aan de andere kant ontwikkelde het Kwali-

teitsnetwerk goede oplossingen en ideeën die ik weer 

mee terugnam naar het Koning Willem I College.’

Dezelfde uitdagingen
Ook ambassadeur Marieke van Hoek heeft veel aan 

haar deelname aan het Kwaliteitsnetwerk mbo. ‘We 

zijn met z’n allen het mbo, ook al heeft elke onder-

wijsinstelling haar eigen visie en werkwijze’, vertelt 

Marieke. Zij is Onderwijskundig Adviseur bij ROC Ter 

AA, een kleinschalige roc in Helmond en omgeving. 

Sinds 2,5 jaar is ze namens haar onderwijsinstelling 

ambassadeur bij het Kwaliteitsnetwerk en nam ze 

deel aan diverse coalities. ‘Als mbo-sector hebben we 

dezelfde uitdagingen en krijgen we dezelfde opdracht 

vanuit de overheid. Het is prettig om daar samen over 

na te denken. Kwaliteitszorg is voor onderwijsinstel-

lingen best een lastig onderwerp, vooral binnen de 

onderwijsteams. In het Kwaliteitsnetwerk praten we 

als kwaliteitszorgadviseurs met elkaar over hoe we 

onderwijsteams daarin meekrijgen. Je hoeft het niet 

alleen te doen.’

Aanjagers
De ambassadeurs van het Kwaliteitsnetwerk mbo 

komen ongeveer vier keer per jaar samen. Tijdens 

inspirerende bijeenkomsten bespreken ze belang-

rijke actuele thema’s binnen het mbo. Iedere bij het 

netwerk aangesloten onderwijsinstelling heeft een 

eigen ambassadeur. Deze wordt door het bestuur van 

de eigen onderwijsinstelling hiertoe afgevaardigd. 

Randvoorwaarde is dat hij of zij werkt aan het thema 

kwaliteitszorg. Voor Joost en Marieke was het ambas-

sadeurschap een logisch gevolg van hun takenpakket. 

Ambassadeurs halen de behoeften en vragen over 
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kwaliteit binnen hun onderwijsinstelling op. Ook zijn 

zij de aanjagers om kwaliteitszorg op de kaart te zet-

ten bij hun eigen bestuur en onderwijsteams. Daar-

voor maken ze gebruik van de instrumenten en ideeën 

die binnen het Kwaliteitsnetwerk in de afgelopen tien 

jaar ontwikkeld zijn. 

Scherp op kwaliteit
‘Neem nou een onderwerp als fl exibilisering’, zegt 

Marieke. ‘Een hot item op dit moment. Hoe mooi is het 

dat er nu een coalitie komt over fl exibilisering? Binnen 

het onderwijs wordt vooral gekeken hoe er gefl exi-

biliseerd kan worden. Kwaliteit wordt bij dit soort 

thema’s niet altijd op voorhand meegenomen. Dankzij 

het Kwaliteitsnetwerk zijn er ambassadeurs die daar 

scherp op blijven. In de coalitie Flexibilisering bekijken 

we gezamenlijk hoe scholen de onderwijskwaliteit 

kunnen blijven waarborgen bij de fl exibilisering van 

het lespakket. De instrumenten die de coalitie daar-

voor bedenkt nemen we als ambassadeurs weer mee 

naar onze eigen instelling.’

Voorzien in de behoefte
‘Een ander mooi voorbeeld is de publicatie over 

onderwijskundig leiderschap van onderwijsteams’, 

vult Joost aan. ‘Ik heb intensief meegewerkt aan 

het concept 10 inzichten x 4 rollen. Dit helpt teams 

om binnen hun eigen organisatie te werken aan een 

sterke kwaliteitscultuur. Teams gaan hiermee in 

gesprek over het handelen en het gedrag van ver-

schillende rollen binnen de organisatie. We zijn nu 

binnen het Koning Willem I College volop bezig met 

de implementatie van dat gedachtengoed. Binnen 

het Kwaliteitsnetwerk voeren we als ambassadeurs 

veel inhoudelijke gesprekken. Daar komen concrete 

tools uit waarmee onderwijsinstellingen aan de slag 

kunnen gaan. Dat vind ik echt de meerwaarde van het 

Kwaliteitsnetwerk. Zoiets zie ik niet zo snel buiten het 

netwerk ontstaan.’

Intrinsieke motivatie
Joost ziet dat de mbo-sector in het netwerk de afgelo-

pen tien jaar grote stappen heeft gezet. ‘In het Kwali-

teitsnetwerk hebben we als sector zelf de handschoen 

opgepakt om invulling te geven aan kwaliteit. Hier 

ambassadeurs

voeren we de dialoog over wat wij goede kwaliteit vin-

den. Zo gaan we van lijstjes afvinken naar het aanja-

gen van de intrinsieke motivatie van onderwijsteams 

om kwaliteitszorg te omarmen. Door de initiatieven 

vanuit het kwaliteitsnetwerk kunnen alle instellingen 

aan de slag met kwaliteit. Daar wordt de hele sec-

tor sterker van. En dat helpt ons ook individueel als 

school weer als we de Inspectie op bezoek krijgen.’

Onmisbare schakels
Joost en Marieke zijn als ambassadeurs belangrijke 

schakels in het Kwaliteitsnetwerk mbo. Toch vinden 

zij hun ambassadeurschap ook van belang voor hun 

eigen functie. ‘Ben je geen ambassadeur, dan mis je 

zinvolle informatie waarvan je binnen je eigen orga-

nisatie gebruik kan maken. Van tools en werkwijzen 

tot gesprekstechnieken’, zegt Marieke. ‘Het mooie is 

dat je niet alles zelf hoeft te bedenken. Er zijn goede 

instrumenten beschikbaar binnen het Kwaliteitsnet-

werk die je bij je eigen onderwijsinstelling zo kunt 

inzetten. Als ambassadeur heb ik de rol om mijn col-

lega’s bij het ROC Ter AA hierin mee te nemen en te 

enthousiasmeren. Dat is een leuke en uitdagende rol.’ 

Ook Joost ziet dat de teams binnen het Koning Willem 

I College uiteindelijk enthousiast worden. ‘Het is mooi 

om te zien dat je bij sommige ideeën aan de wieg hebt 

gestaan en dat die ideeën nu echt toegepast worden. 

En dat teams echt vooruitkomen dankzij initiatieven 

zoals het Referentiewaardenmodel en de proeftui-

nen.’ ●

‘Het is mooi om te zien dat je bij sommige 

ideeën aan de wieg hebt gestaan en dat 

die ideeën nu echt toegepast worden. ’
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    Van fotosafari 
tot gespreksrondvaart 

Het Spoorwegmuseum. De Apenheul. 

De ss Rotterdam. Het stadion van ADO 

Den Haag. Het Openlucht Museum. Het 

Evoluon. Keer op keer weet het Kwaliteits-

netwerk voor haar jaarlijkse conferentie 

een unieke locatie te selecteren. Die plek-

ken bleken regelmatig zoveel meer te zijn 

dan een mooie eventspot en gaven ook 

thematisch kleur aan de conferenties. De 

meest memorabele presenteren we in een 

top-3, samengesteld door de redactie van 

dit jubileummagazine (over de uitslag valt 

niet te corresponderen). Reis mee, terug in 

de tijd, kriskras door Nederland. 

#3: Het ss Rotterdam (2019) 

Schommelen op golven van inspiratie

In oktober 2019 gaan enkele honderden docenten, 

(opleidings)managers, bestuurders en studenten 

aan boord van het ss Rotterdam en in watertaxi’s 

koersend over de Maas met elkaar aan de slag om 

de kwaliteit van het onderwijs nog een stapje ver-

der te brengen. Wie zeebenen heeft, is spekkoper. 

Een keynote van Lector Versterking Beroepson-

derwijs en Studiesucces Ellen Klater. Interessante 

gesprekken over rendement, persoonsvorming, 

kwaliteit van onderwijs (jawel), diversiteit en inclusie 

en studenttevredenheid. Mini-masterclasses over 

bijvoorbeeld de valkuilen en bouwstenen bij het 

werken in netwerken. Aan boord van de ss Rotterdam, 

het voormalige vlaggenschip van de Holland Amerika 

Lijn, kun je een uitgebreid programma volgen. Maar 

je krijgt ook de kans het ruime sop te kiezen. Vier 

watertaxi’s staan klaar om evenzoveel groepen een 

uur lang een goed gesprek op de Maas te laten voeren. 

‘Gespreksronde’ wordt hier ‘gespreksrondvaart’. 

Het is knap hoe de gespreksleiders toch de aan-

dacht vast weten te houden. De boot schudt 

zich een weg over de golven van de Maas, 

terwijl de prachtige Rotterdamse skyline 

aan ons voorbijtrekt. Maar het delen 

van ervaringen wint het van alle externe 

factoren. En zo vergaar je aan boord van een 

imposant stoomschip dan wel schommelend 

in een watertaxi een scheepskoffer vol inzichten en 

handvatten voor een volgende onderwijskwaliteitsim-

puls aan wal. 
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netwerkconferenties

#1: De Apenheul (2018)

Door een kwaliteitsbril naar aapjes kijken

Wat kunnen apen ons leren over organisaties, rol-

len en soorten leiderschap? Bijzonder veel, weten 

we na de conferentie van 2018. Het Kwaliteitsnet-

werk is dat jaar te gast in de Apenheul. Bioloog en 

gedragswetenschapper Patrick van Veen neemt de 

conferentiegangers mee in de wereld van de prima-

ten en zorgt ervoor dat je voortaan met een andere 

blik naar apen kijkt… en naar je eigen organisatie. 

‘Dus managers, vlooi eens wat vaker je medewerkers!’. 

Het is een van de vele verrassende tips tijdens deze 

memorabele conferentie-editie. Vlooien is voor apen 

de manier om elkaar aandacht te geven, aldus bioloog/

gedragswetenschapper Van Veen. Vaak is er geen vlo 

in zicht, maar door al plukkend met elkaar bezig te 

zijn groeit het vertrouwen. Hetzelfde als even samen 

koffi e drinken. Als je als leidinggevende op zo’n manier 

aandacht besteedt aan je medewerker, verstevigt dit 

de onderlinge band. Hierdoor durft de medewerker 

meer initiatief te tonen en met ideeën te 

komen. En dat zijn weer bouwstenen voor 

kwaliteitsverbetering. 

De keynote van Van Veen en de daarop 

volgende fotosafari – groepen deelne-

mers de opdracht ‘managementgedrag’ 

te fotograferen dat zij graag in hun eigen 

organisatie terugzien – maken duidelijk dat apen 

zich in hun leefomgeving niet anders gedragen dan 

wij mensen in onze organisaties. Daarbij geldt: de ene 

apensoort is de andere niet. Er is een grote diversiteit 

aan managementstijlen. Bij de chimps zien we bij-

voorbeeld een typische alfamannetje rond paraderen, 

nauwlettend in de gaten gehouden door een tweede 

mannetje dat de macht wil grijpen. Totaal anders gaat 

het er aan toe bij de bavianen. Daar bepaalt een op dat 

moment benodigde expertise of competentie wie dan 

even leider is. Natuurlijk: er is een topmanager aan-

wezig. Maar het verzamelen van voedsel is toch echt 

dé expertise van de oudere wijfjes. De topmanager 

beseft dit en laat zo ook anderen excelleren...

#2: Het Evoluon (2022) 

Onderwijskwaliteit evolueert, omdat de 
mens zich steeds aanpast

Wetenschapsmuseum Evoluon is een mooie locatie 

om de toekomst van het beroepsonderwijs 

onder de loep te nemen. De conferentie-

gangers houden zich echter verre van 

science fi ction-beelden. 

Boeken die in een gehaktmolen vermalen 

worden tot ‘brain food’. Computers die 

de kennis via kabels rechtstreeks in onze 

hersenpan ‘planten’, overigens wel gewoon nog 

klassikaal. Zie daar de toekomst van het onderwijs, 

zoals mensen die decennia geleden voor zich zagen. 

Tijdens de expositie RetroFuture in het Evoluon (ok-

tober 2022) reis je ‘back to the future’ en zie je hoe de 

mens vroeger tegen de dag van morgen aankeek. Het 

Kwaliteitsnetwerk mbo denkt tijdens deze conferen-

tie eveneens na over de toekomst van het onderwijs, 

maar laat daarbij de fantasie niet op hol slaan. De stip 

op de horizon is dan ook dichtbij: 2025, het jaar waarin 

de mbo-sector gaat werken met een eigen kwaliteits-

model (het welbekende Referentiewaardenmodel). 

Dat model past bij een toekomstbestendig mbo en 

doet recht aan het gegeven dat ook onderwijskwaliteit 

evolueert. Daarbij horen ook andere instrumenten, 

zoals de kwaliteitstafels en peer reviews waarmee al 

enkele scholen experimenteren. 

De pilots rondom de peerreview geven een inkijkje in 

de kwaliteitsborging van de toekomst. Het gaat ook 

hier om nadenken hoe iets slimmer, sneller, eerlij-

ker, beter en effi ciënter kan. We komen steeds met 

nieuwe toepassingen en procesveranderingen, vaak 

gedreven door nieuwe technologische mogelijkheden. 

Wij mensen beschikken overduidelijk over de vaar-

digheden die je nodig hebt om met de veranderende 

wereld om te gaan: wendbaarheid, creativiteit, out-of-

the-box durven denken. De toekomst is dan ook niet 

iets waar we bang voor hoeven zijn, maar iets wat we, 

ook als het over ons beroepsonderwijs gaat, samen 

kunnen vormgeven. Het onderwijs evolueert, omdat 

wij ons steeds weten aan te passen.
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Uit de schatkamer van 
het Kwaliteitsnetwerk mbo

Publicaties, handleidingen, infographics, 

animaties & fi lms, een online vindplaats 

voor instrumenten en zelfs een spel: het 

Kwaliteitsnetwerk heeft in haar tienjarig 

bestaan veel bruikbare content gepubli-

ceerd. Op deze pagina’s presenteren we in 

woord en beeld een kleine greep uit onze 

schatkamer. 

● Kwaliteit in Kleur, 
deel 1 (2019) en deel 2 (2021)
Zeven jaar na de oprichting van de Stichting Kwali-

teitsnetwerk mbo werd het tijd voor een stand van 

zaken. Een groep externe deskundigen – Henny Mors-

huis, Anneke Westerhuis, Patricia Brouwer en Alieke 

Hofl and – ging aan de slag en kreeg inzage in analyses 

en verslagen van audits en andere netwerkactivi-

teiten. Zij blikten terug en vooruit in de verkenning 

‘Kwaliteit in Kleur – Bouwstenen voor de toekomst’. 

Uit de publicatie komt duidelijk naar voren dat mbo-

instellingen zelf volop in ontwikkeling zijn als het 

gaat om het zorgdragen voor kwaliteit. Waar die 

ontwikkeling toe kan leiden, lezen we in het 

tweede deel in de reeks Kwaliteit in Kleur: 

‘Van ijken naar verrijken - Een eigen kijk op 

onderwijskwaliteit in 2025’. In deze publicatie 

maken we kennis met het Referentiewaarden-

model en wordt de ontwikkelroute naar een 

eigen kwaliteitsmodel in het mbo belicht. 

● Wegwijsinkwaliteit.nl: 
digitale kennisbank (2021)
De website wegwijsinkwaliteit.nl is een initiatief van 

de coalitie Teams aan zet van het Kwaliteitsnetwerk 

mbo. Op de site tref je interventies, stappenplannen, 

handreikingen en andere instrumenten die bijdra-

gen aan het verbeteren van de kwaliteit van 

onderwijs. Ook kun je er teamscans en andere 

analyse-instrumenten vinden. Alle items heb-

ben met elkaar gemeen dat ze door medewer-

kers uit het mbo zijn ingezet en geüpload naar 

Wegwijsinkwaliteit. Je kunt de bijdragers 

zien als collega’s die ervaring hebben opge-

Kwaliteit in Kleur
Bouwstenen voor de toekomst

Stichting Kwaliteitsnetwerk  mbo

KwaliteitinKleur-03.indd   1 19-06-19   15:24

Van ijken 
naar verrijken
Een eigen kijk op onderwijskwaliteit in 2025

Stichting Kwaliteitsnetwerk  mbo

Deel 2 in de reeks Kwaliteit in Kleur

Stichting Kwaliteitsnetwerk  mbo

Deel 2 in de reeks Kwaliteit in KleurDeel 2 in de reeks Kwaliteit in Kleur

KwaliteitinKleurII-02.indd   1KwaliteitinKleurII-02.indd   1 23-09-2021   09:2323-09-2021   09:23
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publicaties & andere opbrengsten

daan met deze instrumenten en deze graag met je wil-

len delen. De website is ook de place to be als je zelf 

een instrument hebt ontwikkeld en je dit wilt delen!

● Animatie 
‘Het Referentiewaardenmodel’ (2021)

Hoe leg je het Referentiewaardenmodel zo 

simpel mogelijk uit? Die vraag beantwoordde 

het Kwaliteitsnetwerk door een animatie te 

laten maken. In tweeënhalve minuut maak 

je kennis met het model, de aanleiding om 

het te ontwikkelen en de werking ervan. 

● Campagne ‘Afstandsleren’: 
posters, ansichtkaarten en een checklist 
(2021)
In maart 2020 brak wereldwijd de coronapandemie 

uit. Iets wat heel vanzelfsprekend was – naar school 

gaan – was ineens niet meer mogelijk. Afstandson-

derwijs werd de norm. De coalitie Afstandsleren (een 

van de themawerkgroepen van het Kwaliteitsnetwerk 

mbo) verzamelde in nauwe afstemming met docenten 

en studenten een aantal voorwaarden 

waaraan online onderwijs zou moeten 

voldoen. Dit leidde tot een checklist 

die studenten kunnen gebruiken 

om te controleren of hun opleiding 

haar zaakjes op orde heeft. Een 

kwaliteitscontrole voor online 

lessen, zeg maar. Via posters en an-

sichtkaarten met een QR-code kunnen 

studenten de checklist downloaden. 

● ‘Hybride leren ontleed’
fi lm over learning on the job bij House of Hos-
pitality (2019)
In het schooljaar 2018-2019 liet de coalitie Team aan 

Zet met enkele aansprekende praktijkvoorbeelden 

zien hoe onderwijsteams de vrijheid benutten die zij 

krijgen om zelf en op hun eigen manier goed onderwijs 

te realiseren. De hospitality-opleiding van ROCvA 

koos hierbij voor hybride leren volgens het House 

of Hospitality-concept, een publiek-private samen-

werking van bedrijven, opleiders en gemeenten in de 

metropoolregio Amsterdam. Dit betekent dat studen-

ten drie dagen in de week op de werkvloer te vinden 

zijn en al doende de ins & outs van hospitality 

onder de knie krijgen. Ook de docenten 

zijn fulltime te vinden in deze hybride 

leeromgeving. Het Kwaliteitsnetwerk 

mbo maakte in samenwerking met 

House of Hospitality een reeks korte 

fi lmpjes waarin het ‘learning on the 

job’-concept belicht wordt vanuit het 

perspectief van het onderwijs (docent, 

onderwijskundige, student) en de praktijk. De 

reeks is te vinden op het YouTube-kanaal van House 

of Hospitality Amsterdam. 

● Speelse dialoogmethodiek 
voor de inzet van data (2023)
Deze dialoogmethodiek komt uit de koker van de 

coalitie Data 2.0. Met een spelbord op tafel gaan on-

derwijsteams het gesprek aan over de inzet van data 

en de interventies die het team hiervoor kan inzetten. 

Het spelbord heeft 4 kwadranten: ‘Van toepassing & 

urgent’, ‘Moet nader worden uitgezocht’, ‘Van toepas-

sing & niet urgent’ en ‘Nu niet van toepassing’. Er zijn 

pionnen die de verschillende actoren representeren, 

zoals de slb’er, de docent en de teammanager. Voor 

het gesprek begint, bepalen de gesprekspartners een 

aantal dingen: de casus, het niveau (klas, opleiding 

of ander niveau) en het thema (uitval, 

verzuim, switch en motivatie). 

Per thema zijn er kaarten met 

gerichte vragen en – op de 

achterzijde – databron-

nen die kunnen helpen bij 

het beantwoorden van de 

vragen. Er zijn verschil-

lende manieren om met de 

methodiek de dialoog aan te 

gaan. ●
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De afgelopen tien jaar organiseerde de Stichting Kwaliteitsnetwerk 

mbo diverse gesprekstafels. Het concept hiervan is even simpel als doel-

treffend: nodig een groep bestuurders, docenten of studenten uit en 

bespreek een voor hen interessant en actueel thema. Het resultaat: een 

inspirerende middag of avond waarin eens te meer het belang van het 

delen van ervaringen en inzichten wordt onderstreept.

Aan tafel! 

‘De (meer)waarde van peer reviews als middel 

om de onderwijskwaliteit te verhogen’. ‘Een klimaat 

voor leren én een systeem van verantwoording en 

beoordeling?’. ‘De (meer)waarde en condities voor 

opleidingsteams om te werken met data’. Zie daar een 

greep uit de diverse gesprekstafels van de Stichting 

Kwaliteitsnetwerk mbo. Met name de laatste zes 

jaar stond regelmatig zo’n tafel op het programma. 

Het blijkt een zeer gewaardeerd middel te zijn om 

met bestuurders, docenten of studenten te sparren 

over relevante thema’s. Aan het slot van elke tafel 

verzuchtte steeds wel iemand dat het zo prettig is om 

met elkaar van gedachte te wisselen. Of hoe het is 

om dit ‘leren van elkaar’ te versterken. Een middag of 

avond ervaringen delen resulteerde vaak in concrete 

opbrengsten en in te zetten acties.

Bestuurstafels ‘Opleidingsmanagers in positie’
Goed voorbeeld van een tafel met opbrengst is 

de bestuurstafel ‘Opleidingsmanagers in positie’, 

georganiseerd in september 2019. Daarin bespraken 

bestuurders de rol van de opleidingsmanager. De 

verschuiving van eigenaarschap en verantwoording 

naar teams heeft impact op de rol van deze manager. 

De opleidingsmanager fungeert in deze transitie als 

schakel tussen de koers, de ambities en het beleid van 

de instelling enerzijds en de uitvoering door de onder-

wijsteams anderzijds. Hierdoor komen veel (nieuwe) 
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vraagstukken op het bord van de opleidingsmanager. 

Het ontwikkelen van eigenaarschap in het team bij-

voorbeeld. Of het meer in co-creatie ontwikkelen van 

opleidingen. In de bestuurstafel brachten de bestuur-

ders, al sparrend, in kaart wat hiervoor aan vaardighe-

den, eigen beleidsruimte en verantwoordingsrelaties 

nodig is. De bestuurders namen zich voor nog meer 

voorbeeldgedrag te tonen en de loopbaanpaden van 

opleidingsmanagers onder de loep te nemen. Om 

nog dieper in te kunnen gaan op het versterken van 

de positie van de opleidingsmanagers, besloten de 

bestuurders bij een volgende bestuurstafel ook HR-

directeuren en onderwijsdirecteuren uit te nodigen. 

Docententafel ‘Aanspreken van collega’s’
Ook voor docenten zijn er door de jaren heen diverse 

tafels georganiseerd. Zo was er in april 2019 een do-

cententafel rondom het onderwerp ‘het aanspreken 

van collega’s’. Na eerst het onderwerp gezamenlijk 

te hebben verkend – wat is het verschil tussen iets 

bespreken, iets afspreken en iemand aanspreken? – 

werd deze middag met name het ‘HOE’ behandeld. 

Veel docenten vinden het lastig om feedback te geven 

en te ontvangen. Ze voelen zich kwetsbaar. Dat ligt 

ook wel aan de aard van het werk, zo stelde een van 

de aanwezigen. ‘Docenten doen vaak solowerk. Een 

groot deel van de tijd staan ze alléén voor de klas. Col-

lega’s zien en weten van elkaar niet altijd hoe ze func-

tioneren. Dit maakt dat ze elkaar niet aanspreken. In 

vergaderingen of tijdens trainingen gebeurt dit soms 

wel, maar daarna gaat iedereen vaak weer zijn eigen 

gang.’ Om iemand te durven aanspreken op diens 

handelen, is er een prettige omgang- en aanspreekcul-

tuur nodig, concluderen de docenten. Eigenaarschap 

is hierbij een belangrijk woord: je spreekt vaak iemand 

aan omdat je je verantwoordelijk voelt voor iets.

‘Besturen in een diepe crisis’
In de periode 2020 – 2022 was de coronapandemie 

agendabepalend. Dat gold ook voor de bijeenkomsten 

die het Kwaliteitsnetwerk mbo organiseerde. Zo gaf 

hoogleraar Bestuurskunde Paul ’t Hart (Universiteit 

Utrecht & NSOB) in oktober 2020 op verzoek van 

het netwerk de masterclass ‘Besturen in een diepe 

crisis’. De hoogleraar en bestuurders spraken met 

gesprekstafels

elkaar over thema’s als onzekerheid, veerkracht en 

crisisbesturing en zochten antwoorden op prikke-

lende vragen. Hoe ‘beluister’ je collectieve stress? Hoe 

vermijd je bekende crisisfouten, zoals de dictatuur van 

het ‘nu’, ‘group think’ en verstrikking (jezelf ingraven 

in initiële beslissingen)? Bestuurders kregen bij deze 

online masterclass handvatten om in een tijd waarin al 

het bekende en vertrouwde op losse schroeven stond, 

toch kwaliteit te bieden.

Bestuurstafel corona
Kort na de masterclass volgde een bestuurstafel. En-

kele bestuurders spraken online met elkaar over hun 

coronagekleurde zorgen, ervaringen en dilemma’s. Of 

zoals Peter van Mulkom, bestuursvoorzitter van ROC 

Nijmegen en toenmalig voorzitter van het Kwaliteits-

netwerk mbo het verwoordde: ‘Zitten we nu in een 

diepe crisis of opent zich een window of opportunity 

en moeten we toch ook in termen van kansen gaan 

denken? Moeten we inspelen op de ellende of op de 

verleiding? Ligt de focus op operatie of innovatie? 

Stuur je op regels of op waarden? Streef je eenheid of 

verscheidenheid na? Kies je voor het narratief of voor 

kakofonie?’ 

Kwaliteitszorg en -borging stonden in deze periode 

enorm onder druk. De bestuurders staken tijdens 

de bestuurstafel hun zorgen niet onder stoelen of 

banken. ‘Voor de zomer zijn we met stoom en kokend 

water bezig geweest het onderwijs vorm te geven’, 

aldus een van de bestuurders. ‘In de zijlijn hadden we 

het over de kwaliteit. Daar durfden we toen nog onze 

handen voor in het vuur te steken. We gingen dan ook 

de zomervakantie in met het gevoel dat het allemaal 

weer goed zou komen. Misschien dat we die eerste 

'Collega’s zien en weten van elkaar 

niet altijd hoe ze functioneren'
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weken nog wel met de beperkingen te maken zouden 

hebben, maar daarna… Tja, dat bleek dus niet zo te 

zijn.’ De bestuurders deelden gelukkig niet alleen hun 

zorgen, maar ook hun best practices en inzichten. De 

noodzaak om vooral duidelijk te zijn bijvoorbeeld ‘Als 

bestuurders zich dan openlijk en expliciet gaan afvra-

gen of ze wel de juiste dingen doen, raakt iedereen in 

verwarring’. En het belang van zichtbaarheid: ‘Je laat 

dan zien dat je er voor je mensen bent, dat je hen op 

alle mogelijke manieren wilt faciliteren bij het vorm-

geven en behouden van kwalitatief onderwijs.’

Hoe ervaren studenten de kwaliteitszorg?
Het laatste gedeelte van dit artikel reserveren we 

voor de studenten. Die schoven regelmatig aan. 

Logisch, want hoe kunnen we het over onderwijskwa-

liteit hebben, zonder onze studenten te horen? Het 

Kwaliteitsnetwerk mbo organiseerde in het school-

jaar 2020-2021 en 2021-2022 samen met training- en 

projectbureau Team Ollie studententafels rondom het 

thema ‘kwaliteitszorg in het mbo 2025’. We vroegen 

de studenten hoe zij de kwaliteitszorg – in meeste 

brede zin – ervaren en legden een aantal aspecten 

van het Referentiewaardenmodel voor. De studenten 

lieten allereerst weten dat medezeggenschap van 

studenten serieus wordt genomen, vaak goed is geor-

ganiseerd en daadwerkelijk basale kwaliteitsverbe-

teringen oplevert. ‘Als je iets bij de deelraad aankaart, 

wordt er bij ons écht wat mee gedaan. Bijvoorbeeld 

het tekort aan stageplaatsen of het verbeteren van 

de studieruimtes. Dat is opgepakt en verbeterd’, aldus 

een student. Andere studenten vertelden hoe dankzij 

hun inmenging de sfeer en veiligheid in de klas verbe-

terd werd en onder meer studieruimtes, kantines en 

studiemateriaal aangepast werden. 

Uit de ervaringen van de studenten blijkt dat mede-

zeggenschap over de inhoud van het onderwijs lasti-

ger te verwezenlijken. In veel gevallen komt er geen 

of nauwelijks terugkoppeling op aangedragen ideeën 

over onder andere het verbeteren van programma’s 

en projecten.

Zelf je leerroute vormgeven
Uit de studententafels kwam ook naar voren dat 

studenten steeds meer mogelijkheden ervaren om 

hun eigen leerroute vorm te geven. De behoefte 

hieraan is groot, bijvoorbeeld omdat de beroepsprak-

tijkvorming daarom vraagt. Ze merkten dat ze op 

stage soms bepaalde kennis of competenties misten 

en dus zelf initiatief moesten nemen om hierover iets 

te leren. Over het algemeen misten ze daarbij wel de 

(directe) wendbaarheid van opleidingen. Een student 

vertelde: ‘Voor mijn stage moet ik veel met Photoshop 

kunnen werken. Hier heb ik nog nauwelijks les over 

gehad. Daarom heb ik een docent gevraagd of ik mag 

aanhaken bij de eerstejaars studenten die dit wel 

krijgen. Dat mocht helaas niet, omdat hij niet voor 1 of 

2 studenten een aangepast programma wil maken.’

Passie en persoonlijke aandacht
Aantrekkelijk en goed onderwijs begint volgens 

studenten met passie voor lesgeven. ‘We hebben een 

docent, die staat ’s ochtends echt op om les te geven’, 

aldus een student. ‘Bij elke les straalt hij dat uit. Van 

hem kun je het ook hebben als hij je plaagt of feedback 

geeft. Niemand heeft echt zin in gym, maar hij maakt 

het leuk.’ Studenten merken direct het verschil tussen 

een docent die met plezier en passie lesgeeft en een 

docent die dit niet doet. Docenten met passie voor 

hun vak hebben een positieve invloed op de motivatie 

van studenten. De aan deze tafel deelnemende stu-

denten onderstreepten ook het belang en de waarde 

van een goede studieloopbaanbegeleider. Veel vragen 

rondom mentale gezondheid, studievaardigheden, 

studievertraging en/of hun studieloopbaan stellen zij 

aan hun slb’er in plaats van een vertrouwenspersoon 

binnen de school. De goede relatie die zij met hun 

slb’er ontwikkelen bepaalt in grote mate hun studie-

succes en de tevredenheid over de opleiding. Kortom, 

docenten met passie en slb’ers met persoonlijke 

aandacht staan wat studenten betreft aan de basis 

van goed onderwijs! ●

gesprekstafels
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trainingen

De Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo heeft 

kennisbevordering hoog in het vaandel 

staan. Dat gebeurt aan de tafels rond kwa-

liteitsthema’s, maar ook tijdens trainingen 

en leergangen. 

Het professionaliseringsaanbod van het netwerk 

speelt in op de actuele vragen en behoeften van de 

aangesloten scholen. In het jubeljaar staan diverse 

trainingen op het programma. De training Dialoog-

model licht toe wat dit model inhoudt en hoe het in de 

praktijk wordt toegepast. Deelnemers leren werken 

met het Dialoogmodel om te kunnen participeren in 

het panel of ter ondersteuning bij de voorbereiding 

op een instellingsdialoog in de eigen onderwijsin-

stelling. Ook al langer vast in ons aanbod is de Basis 

Auditorentraining. Deze training geeft deelnemers 

de handvatten om zelf interne audits binnen hun 

eigen onderwijsinstellingen te kunnen uitvoeren. In 

een programma van 2 dagen ga je stapsgewijs aan de 

slag met de organisatie en uitvoering van een interne 

audit. Van voorbereiding tot uitvoering van een audit. 

Maar ook het schrijven en de refl ectie op de (eerste) 

auditervaring komt aan bod in de training.

Training Referentiewaarden
Uiteraard wordt het Referentiewaardentraject niet 

vergeten binnen het professionaliseringsaanbod. 

Het is immers van belang om zoveel mogelijk kennis, 

kunde en ervaring in het werken met het model te 

borgen binnen de instellingen. Hiervoor organiseert 

het Kwaliteitsnetwerk mbo verschillende profes-

sionaliseringsactiviteiten. Zo wordt incompany maar 

ook in het open trainingsaanbod gestimuleerd om 

het leren van door en met elkaar te versterken. Meer 

weten? Ga dan naar de website van het Kwaliteitsnet-

werk mbo.

Op zoek naar de optimale geluidskwaliteit
Lerend veranderen in het MBO ondersteunt bestuur-

ders en managers in mbo-instellingen om bevindingen 

uit audits en andere aanzetten tot verbetering en 

vernieuwing te vertalen in concrete verbeteracties 

om zo lerend veranderen en lerend vermogen tot 

kernkwaliteit van de medewerkers en de organisatie 

te maken. ●

‘Een bron van inspiratie’

Jan Lokker, lid College van Bestuur Zadkine: 

‘Een mooie leergang, waar gastdocenten ons mee-

nemen in – vernieuwde – theorieën en ontwikke-

lingen. Ons kritisch bevragen, ons uitdagen en we 

met elkaar echte situaties onderzoeken en bespre-

ken. In de hectiek van alledag een heerlijk moment 

om samen met collega bestuurders tijd te hebben 

om vraagstukken te behandelen. Niet zozeer de 

antwoorden op de vraagstukken blijven mij bij, 

maar meer nog het aanzetten en versterken van 

het denkproces. Voor mij een bron van inspiratie.’   

Marlies Verkuijlen, voorzitter College van 

Bestuur MBO Amersfoort: 

‘De leergang Lerend veranderen in het MBO vind 

ik waardevol. De begeleiders en gastdocenten 

inspireren iedere keer weer tot meervoudig kijken. 

Wat als we de uitdagingen die ons als bestuurders 

dagelijks bezig houden eens vanuit een ander 

perspectief bekijken? En wat zegt dat schuren dan 

vooral over mijzelf en mijn eigen organisatie? Als 

nieuwkomer in het mbo heeft deze leergang mij 

opnieuw geïnspireerd om niet te snel tot conclu-

sies te komen. En daarnaast is de bijvangst altijd 

zeer nuttig en aangenaam, namelijk in relatieve 

rust andere collega-bestuurders ontmoeten.’
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Karin van Wijnen is de ‘meesterplanner’ van de 

club. Of het nu om instellingsdialogen, trainingen, 

referentiewaardenbijeenkomsten of peerreviews 

gaat: zij vindt de gaten in ieders agenda. Zelfs als 

er afspraken gemaakt moeten worden met mbo-

bestuurders – wat logistiek gezien gelijk staat 

aan waden door een moeras. Pragmatiek 

combineert Karin met standvastigheid 

en daadkracht. En kijk niet verwonderd 

op als ze zelf acte de présence geeft 

op de door haar mede georganiseerde 

bijeenkomsten. Karin is namelijk ook be-

leidsmedewerker bij Deltion College en haalt 

en brengt in die hoedanigheid inspiratie en inzichten 

naar en uit het netwerk. ‘Proeven’, noemt ze dat zelf. 

Ze onderstreept met haar deelname ook het belang 

van mensen persoonlijk (leren) kennen, toch de groot-

ste kracht van het Kwaliteitsnetwerk mbo. 

Kasper Weekenborg kijkt veelvuldig vooruit: waar 

beweegt het mbo naartoe? En wat betekent dat voor 

de kwaliteit van het mbo en de koers van het Kwali-

teitsnetwerk mbo? Vooruitdenken is zijn tweede aard. 

Zo was hij een van de eerste die een eigen kwali-

teitsmodel voor het mbo aan de einder zag 

gloren. Op de grond – het liefst met twee 

benen – maar ook wat hoger, vanuit een 

helikopterview, tuurt hij naar stippen 

op de horizon. Prettig daarbij voor zijn 

omgeving (naast het Kwaliteitsnetwerk 

is dat ook ROC van Amsterdam-Flevo-

land, alwaar hij bestuurssecretaris onderwijs 

is) is het gegeven dat Kasper een begenadigd schrijver 

is. Hierdoor neemt hij anderen mee in het toekomsti-

deaal dat hij voor ogen heeft. Hij spreekt zowel de taal 

Een kijkje in 
          de machinekamer

Het Kwaliteitsnetwerk mbo is een ‘doe-

netwerk’ en geen ‘praat-netwerk.’ Er wor-

den vooral dingen gedáán. Een klein, maar 

slagvaardig bureau ondersteunt deze ‘doe-

dingen’. Het bureau organiseert, begeleidt. 

Betrekt externe partners. Draagt bij aan 

visieontwikkeling. Stimuleert kennisdeling. 

En houdt de fi nanciën op orde. Het bu-

reau is met andere woorden de motor die 

ervoor zorgt dat schip genaamd Stichting 

Kwaliteitsnetwerk mbo koersvast vaart 

richting stippen op de horizon.

Het bureau komt eens in de maand samen. Tijdens 

deze reguliere bijeenkomst bespreken de bureaule-

den de diverse ‘doe-dingen’ in samenhang met elkaar. 

Daarnaast zijn er nog speciale werkbijeenkomsten, 

waarin een enkele activiteit centraal staat. De jaarlijk-

se conferentie bijvoorbeeld. Of de start van de nieuwe 

coalities. Ook buiten de fysieke bijeenkomsten om 

hebben de bureauleden onderling veel afstemming. 

Elk bureaulid heeft eigen expertises en competenties, 

waarvoor de andere leden bij hem of haar aankloppen. 

Een hoofd of manager heeft het bureau niet: het is een 

zelfsturend team waarin elk lid evenwaardig is. 

Benieuwd wie er in de machinekamer van het Kwa-

liteitsnetwerk mbo rondlopen? Lees dan deze zeven 

portretten!
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bureau

van de praktijk als die van de bestuurders en externe 

stakeholders en legt zo de verbinding. Daar krijgt hij 

vervolgens weer energie van die leidt tot nog meer 

synergie.

Mirjam van Heiningen is zowel het aanspreek-

punt als de regelaar van het Kwaliteitsnetwerk. Wie 

een mail stuurt naar info@kwaliteitsnetwerk-mbo.

nl, krijgt vaak direct antwoord van haar. Onmogelijk 

te maken afspraken – teveel agenda’s, te weinig 

gezamenlijke mogelijkheden – weet zij het 

toch te organiseren. Waardoor verbin-

dingen tot stand komen, coalitieleden en 

ambassadeurs elkaar weten te inspire-

ren en bestuurders het goede gesprek 

kunnen voeren aan de bestuurstafels. 

Ook als het om de website en de fi nanciën 

en de daarbij horende verantwoording gaat, weet 

Mirjam alles kundig te regelen. Zegt zelf best wel eens 

stressmomenten te ervaren, maar voor de buiten-

wereld is dat niet te merken. Mirjam is daarmee een 

baken van vertrouwen. 

Merel Hendriks houdt het hoofd altijd koel, ook in 

hectische tijden. In situaties waarin anderen vooral 

veel stress ervaren – bijvoorbeeld in de aanloop van 

de jaarconferentie – voelt Merel zich juist als een vis 

in het water. En als het eenmaal zo ver is, geniet 

ze volop, maar kijkt ook met kritische blik of 

er nog verbeterpunten zijn – het ken-

merk van professionaliteit. Verzet zowel 

operationeel als strategisch bergen. Of 

ze nu spreekt met een bestuurder of een 

student: Merel slaat altijd de juiste toon 

aan. Ze kan ook als geen ander de vertaling 

maken van denkrichting naar de betekenis ervan voor 

het netwerk. Schakelt graag en veelvuldig met haar 

mede-bureauleden, vult aan, draagt bij en tilt een idee, 

tekst of evenement naar een hoger plan. 

Esther van den Berg – Verkade heeft van dit 

clubje de minste ‘bureaujaren’ achter haar 

naam staan, maar daar is niets van te merken. 

Door haar jarenlange ervaring binnen het 

mbo en werk als kwaliteitsmedewerker bij 

Aventus wist ze al van de hoed en de rand 

en kon vanaf dag 1 meedraaien. Heeft een 

enorme innerlijke drive, wat mooi aansluit bij de 

andere leden van het bureau. Een fris geluid en een 

aanwinst voor de club.

Myranda van der Leeden is de meesterverbinder 

binnen het bureau. Loopt al jaren rond in mbo-land en 

kent Jan en alleman. Haar netwerk heeft vertrouwen 

in haar en is goud waard. Zij weet zowel inhoud als 

mensen met elkaar te verbinden. Maar er zijn 

meer redenen waarom zij naast haar baan 

als beleidsadviseur Kwaliteitszorg bij het 

Hoornbeeck College ook een dagdeel voor 

het bureau van het Kwaliteitsnetwerk werkt. 

Ze is uitermate deskundig en heeft integriteit 

hoog in het vaandel staan. Kan bovendien met een 

heel vriendelijk gezicht kritische noten kraken, waar-

door de toehoorder eerder bereid is om die kritiek ter 

harte te nemen. 

Rinske Stelwagen kan je als geen ander meenemen 

in haar verhaal. Zet haar voor een grote groep en er 

komt een dijk van een presentatie uit. Spreekt 

vloeiend ‘Jip & Janneke’ en verlaagt zo menig 

drempel. Wordt geroemd om haar bevlogen-

heid en deskundigheid en weet met haar 

overtuigingskracht en inspirerende woor-

den de onderwijspraktijk mee te nemen in 

de beweging richting kwaliteitsbewustheid en 

kwaliteitshandelen. Combineert haar vele werkzaam-

heden bij het Kwaliteitsnetwerk mbo met een eigen 

consultancybedrijf, waardoor de buitenwacht het 

gevoel heeft dat Rinske een 80-urige werkweek heeft. 

Oogt desondanks altijd relaxed. ●
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● Robbert Dijkgraaf, minister van Onderwijs, 
Cultuur en Wetenschap: 
‘Het Kwaliteitsnetwerk mbo bestaat alweer tien jaar. 

Een mijlpaal om bij stil te staan, want in dit decen-

nium is veel gebeurd. Het netwerk heeft zijn naam 

waargemaakt: mbo-scholen onderling verbinden, 

zodat ze kunnen samenwerken, experimenteren en 

van elkaar leren. Dit alles om de kwaliteit van het 

mbo-onderwijs te behouden en te verbeteren. Deze 

interne kwaliteitsborging, samen met toezicht van de 

inspectie, zorgt voor sterke instellingen, een solide 

sector en goede kansen voor onze mbo-studenten. 

Het Kwaliteitsnetwerk mbo werkt daar al tien jaar 

aan mee. Ik wil daarom zeggen: gefeliciteerd, en ga 

vooral zo door!’

● Adnan Tekin, voorzitter MBO Raad: 
‘Het Kwaliteitsnetwerk is al sinds haar oprichting een 

belangrijke partner voor de MBO Raad in het verster-

ken van de kwaliteitszorg in het mbo. In de verschil-

lende coalities kunnen de verschillende mbo-scholen 

elkaar treffen en samenwerken aan een volwassen 

en sterke kwaliteitszorg. Met bevlogenheid wordt 

er gewerkt aan het testen van het Referentiewaar-

denmodel, de volgende stap in het nemen van regie 

op kwaliteitszorg door de mbo-sector. Namens het 

bestuur van de MBO Raad van harte gefeliciteerd met 

deze mooie mijlpaal.’

● Alida Oppers, inspecteur-generaal van het 
Onderwijs bij de Inspectie van het Onderwijs: 
‘We feliciteren het Kwaliteitsnetwerk met zijn 

tien jarig bestaan, en vooral met de bijdrage die 

het netwerk daarin heeft geleverd aan het mbo. 

Wij zien als inspectie dat het mbo door de inspan-

ningen van het Kwaliteitsnetwerk stappen zet in 

kwaliteits bewustzijn, kwaliteitszorg, het nemen van 

verantwoordelijkheid daarvoor en in het geven van 

rekenschap daarover. Daaraan hebben uiteraard de 

activiteiten en producten van het netwerk bijgedra-

gen en zeker ook de energie, de betrokkenheid en het 

doorzettingsvermogen van de medewerkers van het 

netwerk.’

Van harte!
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felicitaties

● Bert Beun, oud-voorzitter Stichting 
Kwaliteitsnetwerk mbo: 
‘Tien jaar jong en inmiddels een begrip in mbo-land. 

Dat is een felicitatie waard. Met veel plezier kijk ik 

terug op de tijd dat ik actief mocht bijdragen aan dit 

initiatief om groei in kwaliteit ter hand te nemen met 

en door collega’s. Er is veel bereikt, de ambities zijn 

groot, mede door de erkenning van de waarde van het 

collectief in de kwaliteitsagenda afgesloten met de 

minister. Ik wens allen een inspirerende next step toe!’

● Luut Kroes, directeur Nederland NVAO: 
‘Gefeliciteerd met tien jaar werken aan een eigen, 

toekomstbestendig kwaliteitssysteem! Mooi om 

vanuit een andere onderwijssector te zien en te erva-

ren hoe de mbo-sector zelf de verantwoordelijkheid 

heeft genomen en ook heeft durven te nemen voor de 

kwaliteitsborging. Goed ook dat de sector daarbij het 

begrip “lerend vermogen” actief heeft toegepast om 

waardevolle elementen uit de kwaliteitsborging uit 

bijvoorbeeld het hoger onderwijs te gebruiken en te 

verbeteren. Zo leren we ook daarbij van elkaar! Laten 

we die waardevolle uitwisseling ook de komende tien 

jaar blijven gebruiken!’

● Daisy Termorshuizen, namens NCP 
EQAVET: 
‘Het NCP EQAVET werkt al jaren prettig samen met 

het Kwaliteitsnetwerk mbo, vanuit het gezamenlijke 

doel om kwaliteit in het Nederlandse mbo te verster-

ken. Een mooi voorbeeld van onze samenwerking 

gedurende het afgelopen jaar is het ontwikkeltraject 

onderwijskundig leiderschap – hiervoor hebben we 

onze krachten gebundeld en samen een mooi traject 

voor kwaliteitsaanjagers opgezet. Een mooi initiatief 

dat we graag met jullie blijven door ontwikkelen en 

uitvoeren! Gefeliciteerd met jullie 10-jarig jubileum!’

● Gaby Allard, bestuurslid MBO Raad:
‘Gefeliciteerd!! 10 jaar Kwaliteitsnetwerk mbo is 10 

jaar samen werken aan een sterke onderwijskwaliteit 

en bijhorende kwaliteitscultuur in het mbo. Het net-

werk is een innovatiemotor voor de doorontwikkeling 

van de kwaliteitszorg voor het mbo van nu én morgen. 

Met het Referentiewaardentraject zorgen we met 

elkaar als mbo-instellingen voor een transparante en 

doorlopende borging en stimulering van de kwaliteit 

van ons onderwijs. Een regionaal wendbaar mbo 

vraagt hierom. Het Kwaliteitsnetwerk mbo toont aan 

dat de sector uitstekend in staat is om vanuit eigen 

verantwoordelijkheid samen te werken aan een toe-

komstbestendige gevoelde en geleefde kwaliteitszorg 

die onze studenten, de arbeidsmarkt en de samen-

leving de kwaliteit biedt die nodig is.’
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● Peter van Mulkom, oud-voorzitter 
Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo:
‘De mbo-sector staat er goed op. We mogen trots zijn. 

Ik ben ervan overtuigd dat het Kwaliteitsnetwerk in 

de 10 jaar dat het bestaat een enorme bijdrage heeft 

geleverd aan de ontwikkeling van de sector. Het 

netwerk vormen we samen. Dus we hebben het zelf 

gedaan. Ontwikkelingsgericht en dialooggestuurd. 

Handelend vanuit nieuwsgierigheid, oprechtheid 

en de bedoeling. Ik gun het Kwaliteitsnetwerk (als 

eigenstandige entiteit) en daarmee dus ook de sector 

en elke individuele instelling het vrije explorerende 

denkproces. Bundel de krachten om de kwaliteitsis-

sues die we als sector kennen samen ter hand te ne-

men. Dat is en blijft een unieke propositie. Nog genoeg 

te ontdekken en te verbeteren samen. Met het succes 

van het verleden en het vertrouwen in ons eigen kun-

nen, zou ik zeggen: Kwaliteitsnetwerk, ga zo door!’

felicitaties

● Henrike Karreman, Directeur MBO, 
ministerie van OCW: 
‘Van harte gefeliciteerd met het 10-jarig jubileum! Ik 

zie jullie als belangrijke partner in het aanwakkeren 

van de nieuwsgierigheid naar wat écht werkt om 

het best mogelijke onderwijs aan mbo-studenten te 

geven. Ik kijk vol verwachting uit naar de rol die jullie 

gaan spelen rond de werkagenda en zie er naar uit om 

samen verder vorm te geven aan leren van elkaar in 

het mbo. Kijk naar de feiten, houd elkaar scherp, durf 

te vragen. Zo brengen jullie de sector naar grotere 

hoogte!’ ●
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En nu verder!

111OOOOOOOO

Als ik 10 jaar Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo 

in één woord zou moeten typeren, dan zou dat 

‘beweging’ zijn. Dat woord heeft op verschillende 

manieren betrekking op ons netwerk. Allereerst 

vormen we samen een beweging. Rondom de 

kwaliteitszorg en -borging in het mbo hebben 

we in tien jaar tijd een netwerk met meerwaarde 

gevormd. De beweging startte met een paar in-

stellingen die vooropliepen op kwaliteit en elkaar 

daarin wilden helpen en versterken. Dit werd 

sterker doordat steeds meer instellingen aan-

haakten. En groeide door tot een wijd verspreid 

netwerk waarin, naast praktisch alle mbo-instel-

lingen, ook aanpalende organisaties en het werk-

veld bijdragen aan een fl exibele en inspirerende 

mbo-sector. Zo zijn onder meer de MBO Raad, de 

Inspectie van het Onderwijs en het ministerie van 

OCW vaste partners. Dit resulteerde in een stevig 

beeld over wat de kwaliteit van het onderwijs is 

en een model om de kwaliteit van het onderwijs in 

kaart te brengen en te versterken. 

Wat kwaliteit is wordt niet bepaald door een klein 

groepje enthousiastelingen, maar door het totaal 

van docenten/teams, studenten, bedrijven en alle 

andere stakeholders met een hart voor het mbo. 

Hiermee onderstrepen we de meerlagigheid van 

onze beweging. Dat verklaart ook de mooie resul-

taten die we samen hebben behaald. Meerlagig-

heid is immers een van de doorslaggevende suc-

cesfactoren van netwerken, aldus Jelly Zuidersma 

(lector Wederkerigheid in leernetwerken). Zij 

stelt dat instellingen zich bewust moeten zijn dat 

hun samenwerkingsverband geen organisatie op 

zich is, maar een netwerk met een concreet doel. 

Dat vereist dat juist de verschillende lagen bij de 

partners elkaar spreken, bijvoorbeeld de manager 

van een zorginstelling of bedrijf met de docent 

van de school. Dit gebeurt volop in ons netwerk. 

We reiken uit naar elkaar. Betrekken elkaar, ver-

sterken elkaar en zorgen voor een forse beweging 

voorwaarts. Niet volgens de weg van revolutie, 

maar evolutie: de ontwikkeling verloopt soepel en 

organisch. 

Binnen onze beweging zijn dan weer tal van 

andere bewegingen gaande. De beweging van een 

vrij traditionele stichting naar een netwerkorga-

nisatie met coalities waarvoor zich dit schooljaar 

meer dan 80 medewerkers hebben aangemeld om 

een bijdrage te leveren. De beweging van onder-

wijsteams die steeds meer eigenaarschap tonen 

en zich verantwoordelijk voelen voor de kwaliteit 

van hun onderwijs. Maar ook de beweging die de 

bestuurders van al die scholen – waaronder ikzelf 

– maken om al deze bewegingen te faciliteren en 

het gedachtegoed binnen onze instellingen en 

daarbuiten uit te dragen. 

Ik ben trots op deze beweging en verheug me nu 

al op de volgende tien jaar. Daarin blijven de onaf-

hankelijke verankering van onderwijskwaliteit en 

de evolutie van het Kwaliteitsnetwerk doorgaan. 

Daarvan ben ik overtuigd. We hebben iets moois 

op gang gebracht dat niet meer te stoppen is.

Mare Riemersma-Diephuis

Voorzitter Stichting Kwaliteitsnetwerk mbo




